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اقتصادی

وزیر راه و شهرسازی:

حذف عنوان حاشیه نشین در کشور را دنبال 
می کنیم

وزیر راه و شهرسازی گفت: از جهت اجتماعی به دنبال ترویج این شعار هستیم که دیگر 
چیزی به عنوان حاشیه، در کشور نداشته باشیم. 

عباس آخوندی در سی و سومین جلسه ستاد ملی باز آفرینی شهری پایدار مسائل 
حاشیه نشینی، بافت های میانی ناکارآمد و روستاهای ملحق شده به شهرها و مناطق تاریخی 
را مشکلاتی بسیار پیچیده قلمداد کرد و گفت: این موارد شاید جزو پیچیده ترین مسائل کشور 
باشد؛ چراکه هنوز هم درباره نحوه رویارویی با آن، هیچ گونه اجماعی در کشور وجود ندارد، 
به خصوص این که مناطق مذکور طی یک دوره تاریخی نسبتا طولانی، علاوه بر فرسایش 
کالبدی دچار یک فرسایش اجتماعی و فرهنگی نیز شده  و همیشه بحث در مورد آن ها ما را 

به یاد فساد، مسائل منفی و بحران های اجتماعی می اندازد.
وزیر راه و شهرسازی در ادامه با بیان این نکته که ما همواره در زمان اتخاذ سیاست های 
روشن در برابر مسائل حاشیه نشینی، با اهداف متعارضی روبه رو می شویم گفت: هر زمان که 
بحث درباره ساماندهی این مناطق می شود، می گویند در حال تشویق حاشیه نشینان بوده و 
به افراد متخلف آب و برق می دهید، این درحالی است که اگر به آن ها انشعابات ندهیم، از 

سویی دیگر باعث تداوم مسائل مربوط به فقر، بهداشت و محیط  زیست در کشور می شویم.
وی در این باره ادامه داد: اگر در همین زمان به سراغ رویکرد بازسازی مناطق فرسوده میانی 
شهرها برویم، می گویند شما به شبکه اجتماعی-فرهنگی، آثار تمدنی و تاریخی این محلات 
توجه نمی کنید، از سویی دیگر وقتی از احیای محلات مذکور صحبت می شود، می گویند به 
دوران گذشته بازگشته و به دنیای مدرن امروز توجه نمی کنید، جالب است که اگر در همین 
زمان به سراغ تخریب هم رفته شود، می گویند شما در حال تخریب تمامی تاریخ و تمدن 
کشور هستید. وزیر راه و شهرسازی این مسائل را موضوع بسیار خوبی برای نقد و بررسی 
رسانه دانست و گفت:  با توجه به مشکلات موجود، بسیار مهم است که در رفع آن ها به 
سیاستی واحد رسیده و به حل آن بپردازیم. آخوندی همچنین ادامه داد: خوشبختانه طی 
جلسات ستاد بازآفرینی شهری در ۲ سال و نیم گذشته در سطح ملی، استانی و شهرستانی 
به اجماعی رسیده ایم که امید داریم این اتفاق نظر در رسیدگی به مناطق ناکارآمد به سطح 

ملی و سیاست گذاری در کشور برسد.
این عضو کابینه دوازدهم در ادامه سخنان خود با بیان این نکته که با توجه به آمار موجود، 
مهاجرت از روستا به شهر تقریبا به پایان رسیده و دیگر اتفاق جدی در این حوزه رخ نخواهد 
داد، گفت: با توجه به این شرایط، روشن است که اگر می خواهیم به سمت ساماندهی برویم، 
نباید از این موضوع هراسی داشته باشیم که حاشیه نشینی تشویق شده و گسترش می یابد؛ 

چراکه آمار مهاجرت ها از روستا به شهر مراحل نهایی خود را طی می کند.
آخوندی، انضمام حاشیه به متن را یکی از شعارهای اصلی وزارت راه و شهرسازی در این 
دوره بیان کرد و افزود: بدون شک از لحاظ سیاسی، فرهنگی، اجتماعی، امنیتی و منزلت 
خانوادگی مهم است که عنوان حاشیه نشین را در کشور حذف کرده  و از استفاده آن 
بپرهیزیم، چراکه در آخر کار کسی که می پذیرد در حاشیه است، بدان معنا است که ظرفیت 
و حق عصیان و شورش علیه متن را دارد، به همین دلیل ما از جهت اجتماعی به دنبال ترویج 

این شعار هستیم که دیگر چیزی به عنوان حاشیه در کشور نداشته باشیم.
آخوندی با بیان اینکه ما باید ارتقای کیفیت زندگی را در فرآیند بهسازی مورد هدف قرار 
دهیم، گفت: در این زمان باید به این نکته توجه داشته باشیم که به محض ورود به حوزه 
کیفیت زندگی وارد حوزه فرهنگ شده ایم، چراکه تنها بخشی از این موضوع با مسائل مادی 
رفع می شود و بخش دیگر آن، ادارکی خواهد بود. به گفته این مقام مسئول، بخش ادراکی 
کیفیت زندگی آن است که شما تا چه اندازه از زندگی در یک محله لذت می برید و این 

سکونت برای شما خوشایند و همراه با حس امنیت و ارتباط با دیگران است.

وزیر صنعت ، معدن و تجارت:

کارگروه ملی رفع موانع تولید باید دارای 
اختیارات لازم باشد 

وزیر صنعت ، معدن و تجارت گفت : در کارگروه ملی تسهیل و رفع موانع تولید دارای 
اختیارات ویژه ای نیستیم و با تعامل و تفاهم موضوعات را حل می کنیم .

محمد شریعتمداری در سی و پنجمین جلسه این کارگروه که با حضور نمایندگان بانک 
مرکزی سازمان برنامه و بودجه ، وزارت امور اقتصادی و دارایی ، جهاد کشاورزی ، وزارت کشور 
، وزارت تعاون ، کارو رفاه اجتماعی و معاونت هماهنگی و نظارت معاون اول رییس جمهور 
برگزار شد با بیان اینکه تجربه به دست آمده نشان می دهد کار گروه رفع موانع تولید همان 
کمیته رفع مکل واحدهای بحران زده است تصریح کرد : دو کارکرد پیشگیری و درمان در 

این کارگروه پیش بینی شده است.
وی تاکید کرد: در بعد کارکرد پیشگیری حتما کمیسیونی باید تشکیل شود و مساله ای که 

واحدهای تولیدی را بحرانی می کند شناسایی و متوقف شود.
شریعتمداری ادامه داد: در مرحله اول باید عواملی که به رکود بازار و تعطیلی برخی 
واحدهای تولیدی می انجامد شناسایی شده و حل شوند و در حال حاضر اولویت این است 

که بتوانیم تصویری روشن از وضعیت تولید و بازار واحدهای تولیدی و صنعتی ارائه دهیم.
وی اظهار کرد: علاوه بر شناسایی عوامل بحران زا در تولید و صنعت باید بتوانیم اقدامات مهم 

و کلیدی مثل مدیریت واردات را به خوبی انجام دهیم.
وزیر صنعت ، معدن و تجارت تاکید کرد: اگر موضوعات و مشکلات اصلی تولید و صنعت 
کشور را مشخص کنیم دولت راحت تر می تواند برای این چند موضوع چاره اندیشی کند و 

به هر حال پیشگیری مقدم بر درمان است.
وی افزود: وقتی پرونده یک واحد تولیدی در این ستاد ویا کمیسیونها و واحدهای استانی 
رسیدگی می شود باید برای تخصیص منابع بانکی ، ساختارهای مالی ، مدیریتی و بازار آن 

واحد تولیدی را مد نظر قرار دهیم تا در صورت لزوم اصلاحات ساختاری هم صورت گیرد.
شریعتمداری اضافه کرد : تعداد زیادی واحد تولیدی در نوبت دریافت تسهیلات و رفع موانع 
تولید این کارگروه قرار دارند تا به مشکلات آنها رسیدگی شود ،از این رو این ستاد و دبیرخانه 

در زمان معین به مسائل آنها رسیدگی و اقدامات حمایتی لازم را انجام دهد.
وی افزود : درمقررات مربوط به موضوعات کار و کارگری اگر لازم است اصلاحیه ای برای 
کارگروه تسهیل تعریف شود و نیاز به تغییر باشد این تغییرات باید صورت بگیرد و با اختیارات 

قانونی دستگاههای همکار به حل مشکلات واحدها اقدام شود.

قرارداد ایران خودرو و هیوندای برای تولید 
گیربکس امضا شد 

گروه صنعتی ایران خودرو برای پاسخ به نیازهای بازارهای داخلی و خارجی، قرارداد طراحی، 
توسعه، تولید و تامین سالیانه 400 هزار دستگاه گیربکس جدید اتوماتیک 6 سرعته برای پلت 

فرم محصولات جدید را با شرکت »هیوندای پاورتک« کره جنوبی امضا کرد. 
به گزارش سه شنبه تارنمای این گروه، این قرارداد را »هاشم یکه زارع« مدیرعامل گروه 

صنعتی ایران خودرو و »ها جین کیم« مدیرعامل شرکت هیوندای پاور تک امضا کردند.
این سومین قرارداد از تفاهمنامه 10 جانبه گروه صنعتی ایران خودرو با سازندگان معتبر 

جهانی و داخلی قطعات و مجموعه های خودرو به شمار می رود.
گیربکس های مدرن 6سرعته اتوماتیک هیوندای روی پلت فرم های جدید گروه صنعتی 
ایران خودرو نصب می شود. ایران خودرو در آینده به دنبال نصب گیربکس های اتوماتیک 
جدید بر روی خودروهای هیبریدی است. شرکت هیوندای پاور تک سالیانه سه میلیون و 

700 هزار دستگاه گیربکس اتوماتیک می سازد.
به گزارش ایرنا، هیوندای کره جنوبی با برخی خودروسازان دیگر ایران نیز همکاری دارد؛ به 
گونه ای که اول مردادماه معاون امور صنایع وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره قرارداد منعقد 
شده بین کرمان موتور و شرکت هیوندای، بیان داشت: این قرارداد روی ۲ خودرو بسته شده 
که برای شروع کار، دستکم 30 درصد از تولید خودروها داخلی سازی خواهد بود و در فاز 

بعدی تا پایان سال به 40 درصد افزایش می یابد.

معاون ایران خودرو:

 یک سوم خودروهای تولیدی کشور تا سال 
2025 صادر می شود 

معاون طراحی و توسعه محصول و پلتفرم شرکت ایران خودرو، با اشاره به برنامه ریزی برای 
دستیابی به تیراژ سالیانه سه میلیون دستگاه خودرو در کشور تا سال ۲0۲5، گفت: حدود یک 

سوم این خودروها با هدف بازار صادراتی تولید خواهند شد. 
»کامران سپهری« دیروزدر نخستین نشست سازندگان پلتفرم جدید ایران خودرو در محل 
شرکت ساپکو افزود: تا سال ۲0۲5 برای تولید سالیانه یک میلیون و 800 هزار دستگاه خودرو 

در شرکت ایران خودرو برنامه ریزی شده است.
به گفته سپهری،30 درصد خودروهای تولیدی با هدف صادرات به بازارهای هدف تولید 

خواهند شد و بر این اساس باید بر پلتفرم های جدید تمرکز کنیم.
وی تاکید کرد که توسعه پلتفرم های جدید به کاهش هزینه های تولید، کاهش زمان عرضه 
محصولات و تنوع بیشتر در بازار منجر خواهد شد. این مقام مسئول ایران خودرو افزود: توسعه 

پلتفرم جدید ایران خودرو با هدف تولید 800 هزار خودرو در سال برنامه ریزی شده است.
وی با اشاره به اهمیت بازار ایران، تصریح کرد: با اجرایی شدن برجام و رفع تدریجی تحریم 
ها، اقتصاد ایران شاهد رشد هشت درصدی بود و انگیزه های زیادی برای حضور در این بازار 
بزرگ به وجود آمد. سپهری یادآور شد: ایران در مقایسه با سایر کشورهای منطقه از زیرساخت 
های بهتری برخوردار بوده و علاوه بر آن از نیروی انسانی جوان، تحصیلکرده و ارزان قیمت، 
همچنین انرژی و مواد اولیه ارزان و فراوان برخوردار است که جزو مزیت های تولید در کشور 
است. وی در ادامه از انگیزه بالای خارجی ها برای سرمایه گذاری و ایجاد و تاسیس شرکت 

های مشترک در کشور خبر داد.
سپهری تاکید کرد: ایران سیزدهمین تولیدکننده بزرگ خودرو سال ۲016 در جهان با 
تولید بیش از یک میلیون و500 هزار دستگاه خودرو معرفی کرد و افزود: ظرفیت های بسیار 

مناسبی برای مونتاژ خودرو و قطعه سازی در ایران وجود دارد.

دادن  سوق  »برای  گفت:  اقتصادی  کارشناس  یک 
که  تولیدمحوری  فرآیند  یک  به  اقتصادی  فعالیت های 
صادرات را مبنای خود قرار دهد، باید نرخ ارز میزانی بیشتر 

از تورم بخشی تولید افزایش داشته باشد.« 
فربد زاوه اظهار داشت: »داستان نرخ ارز و روند کاهش 
یا افزایش و تاثیر آن در نرخ تورم داخلی و تورم صادراتی، 

محاسبات خیلی پیچیده ای ندارد.«
وی افزود: »اصولا قدرت برابری ارز با بازارهای خارجی 
یعنی  باشد.  تورمی  نرخ های  تفاوت  با  متناسب  باید 
تورم  اضافه  به  هدف  بازارهای  تورم  و  بین المللی  تورم 
در کشورهای رقیب باید در نظر گرفته بشه تا بتوان در 

درازمدت قدرت رقابت را حفظ کرد.«
زاوه تصریح کرد: »در عین حال، عدم ارتباط بین نرخ ارز 
و نرخ تورم داخلی و یا حتی تقویت پول ملی در حالی که 
تورم داخلی بالاتر از عرف بین المللی وجود دارد، می تواند 

به خطرات اقتصادی زیادی منتهی شود.«
وی با ذکر مثالی متذکر شد: »تصور کنید در شرایطی که 
ما تورمی حدود 10 درصد داریم و کشورهای تولیدکننده 
اعم از چین و هند گرفته تا کشورهای های تک، تورمی 
پایین تر دارند، تثبیت نرخ ارز می تواند در درازمدت منجر 

به تضعیف قوای تولید در داخل شود.«
این کارشناس صنعت خودرو، عنوان کرد: »مثال قابل 
لمس و مشهود آن برای بسیاری، بحث مسافرت داخلی  
و خارجی است. صنعت توریسم در واقع ساده ترین شکل 
تاثیر نرخ ارز در درآمدهای داخلی و خارجی را به تصویر 

می کشد که برای همه قابل لمس است.«
  نرخ ارز سرکوب شده است

زاوه با بیان این که نرخ ارز به نظر من سرکوب شده است، 
گفت: »متوسط تورم از سال 9۲ حدود 40 درصد به حدود 
10 درصد در سال اخیر رسیده است، یعنی ما در تمام این 
سال ها نرخ تورم داشتیم، ولی تورم نرخ ارز به شدت تورم 
کالای داخلی نبوده است. برای نمونه، در فرودین سال 
9۲ نرخ ارز 3500 تومان بوده و در اسفند همان سال 
حدود 3000 تومان، در حالی که تورم آن سال فکر کنم 

35 درصد بود.«
وی ادامه داد: در واقع نسبت قیمت تمام شده کالای 
خارجی نسبت به کالای داخلی تفاوت فاحشی داشته 
برای مثال، تصور کنید یک کالای داخلی 100  است. 
تومان و یک کالای خارجی هم 100 تومان در ابتدای 
سال قیمت داشته است. در انتهای سال قیمت کالای 
خارجی به 85 تومان و داخلی به 135 تومان افزایش پیدا 

کرده است.«
این کارشناس صنعت خودرو گفت: »در چنین شرایطی، 
انگیزه برای سرمایه گذاری در تولید کاهش پیدا می کند 
پیدا  سوق  واردات  سمت  به  اقتصادگردانان  بیشتر  و 

می کنند.«
زاوه با بیان این که این داستان در کنار نرخ سود بالای 
بانکی، مشکل جالبی ایجاد می کند، افزود: »یعنی مثلا 
شما می توانید یک میلیون دلار پول وارد کشور کنید 
و در شبکه بانکی سپرده کنید و آخر سال با سود مثلا 
۲0 درصد بانکی و 15 درصد افزایش نرخ ارز 35 درصد 

بازدهی کسب کنید.«
زیان افزایش ناگهانی نرخ ارز

وی با ذکر این نکته که افزایش نرخ ارز به خصوص به 
کند،  ایجاد  شدیدی  مضرات  می تواند  ناگهانی  صورت 
تصریح کرد: »اصلی ترین تاثیر نرخ ارز در مواد اولیه وارداتی 
و سرمایه گذاری ثابت در ایجاد زیرساخت ها خواهد بود. 
برای مثال، فردی برای کارخانه خود یک میلیون دلار 
تجهیزات می خرد، در شرایط سال 9۲، در ابتدای سال اگر 

تسویه نقدی می کرد، 3.5 میلیارد تومان بدهی داشت و 
در آخر سال 3 میلیارد تومان بدهی داشت! یعنی نرخ بهره 

منفی پیدا می کرد.«
اوادامه داد: »حال اگر سیستم برعکس باشد، ابتدای سال 
3 و انتهای سال 3.5 میلیارد بدهی دارد. این منطقی به 
نظر می رسد؛ هرچند اگر میزان این افزایش با نرخ تورم 
شدیدا فاصله داشته باشد، اتفاقی که می افتد، کاهش تمایل 
به سرمایه گذاری است، بنابراین در استفاده از سیستم های 
بین المللی بانکی می تواند انگیزه را کاهش دهد و فشار به 

سیستم بانکی داخلی را افزایش دهد.«
زاوه متذکر شد: »البته، شکست این فشار در دوره های 
زمانی طولانی مدت و تقسیط طولانی مدت، می تواند نیاز 
لحظه ای را هم تقسیم کند. یعنی اگر این افزایش کنترل 
شده با نرخی مثلا دو تا سه درصد بالای تورم باشد، اتفاقی 
که می افتد، سرمایه گذار در بازگشت سرمایه خود در طول 
مدت سرمایه گذاری، نرخ واقعی بهره تمام شده خود را 
مثلا از 6 درصد به ۲0 درصد افزایش می دهد و دچار 

مشکل نمی شود.«
وی افزود: »اما در صورت ثبات نرخ ارز، انگیزه برای بدهی 
ارزی مدت دار بالا می رود و شاید در کوتاه مدت به نشر 
برسد که فشار مالی بر سیستم داخلی کاهش خواهد 
یافت، اما میزان بدهی های خارجی را می تواند از کنترل 

خارج کند.«
سوق دادن فعالیت های اقتصادی به یک فرآیند 

تولیدمحور
این کارشناس صنعت خودرو گفت: »برای سوق دادن 
که  تولیدمحوری  فرآیند  یک  به  اقتصادی  فعالیت های 
صادرات را مبنای خود قرار دهد، باید نرخ ارز میزانی بیشتر 

از تورم بهشی تولید افزایش داشته باشد.«
زاوه افزود: »به گفته مدیران اقتصادی کشور، بیشترین 
حجم واردات کالا به کشور، کالاهای سرمایه ای و مواداولیه 
نقش  سرمایه ای  »کالاهای  کرد:  تصریح  وی  است.« 
بزرگی در قیمت تمام شده بازی نمی کنند، بنابراین تورم 
بخشی ناشی از بازپرداخت بهای ارز گران تر چندان تورم زا 
نمی شود.« این کارشناس صنعت خودرو با بیان این که 
موارد اولیه البته تورم ایجاد می کند، متذکر شد: »حال 
اگر بنا باشد درآمدهای ارزی زیاد شود، یعنی تولید ارز 

زیاد شود، سیستم علاقه مند به کاهش نرخ ارز می شود که 
ناشی از افزایش عرضه ارز است.«

زاوه ادامه داد: در این حالت، اگر نرخ ارز کاهش یابد، 
اکتفا  بازار داخلی  به  یا صرفا  تولیدکننده مجبور است 
کند که هرگونه اغتشاش در تقاضا می تواند منحر به بروز 
رکودهای عمیق و کاهش بهره وری تولید و افزایش تورم 
داخلی تولیدکننده ناشی از افزایش سهم سربار در بهای 
تمام شده کالا است، یا باید نرخ کالای صادراتی خود را 
چندان تحت کنترل دستوری نیست و معمولا عرضه و 

تقاضا آن را کنترل می کند را پایین نگاه دارد.«
وی در گفت وگو با خبرآنلاین اظهار داشت: »برای کنترل 
نرخ صادراتی در شرایطی که نرخ ارز بالا می رود، یعنی نرخ 
تبدیل معکوس ارز بالااست و قیمت صادراتی هم از تورم 
داخلی و هم از تغییرات منفی نرخ ارز تاثیر پیدا می کند، 
تنها راه حل افزایش بیشتر قیمت داخلی است. به عبارتی، 
یا باید محصول بازار داخلی را گران تر بفروشد، یا تولید را 

کاهش دهد که با قیمت داخلی افزایش می باید.«
توان  نتیجه  »در  افزود:  کارشناس صنعت خودرو  این 
در  و  به شدت کاهش می یابد  تولید خارجی  با  رقابت 
عین حال، بازار به سمت واردات سوق پیدا می کند. در 
این شرایط، دولت ناچار می شود دیوار تعرفه را بلندتر کند 
و تعرفه را افزایش دهد تا صنایع داخلی آسیب کمتری 
ببینید. در نتیجه، تجارت غیرمجاز افزایش می یابد؛ یعنی 
قاچاق گسترده تر و فساد افزون تر می شود و کاهش شدید 

درآمدهای دولتی را در پی دارد.«
از  حاصل  ارز  اینکه  بر  علاوه  »دولت  شد:  متذکر  وی 
صادرات نفتی را به ریال کمتری تبدیل می کند، در حالی 
که تورم داخلی ناشی از صادرات یا کاهش تولید هزینه های 
آن را افزایش می دهد، باید از درآمدهای مالیاتی و عوارض 

ورودی هم چشم پوشی کند.«
تغییر ارز باید آرام و مداوم باشد

زاوه ادامه داد: »نکته بسیار مهم که باید توجه کرد، این 
است این روند تغییرات نرخ ارز باید مداوم و آهسته باشد.«
وی عنوان کرد: »توجه کنید اگر دولت روزی 3 تومان 
قیمت دلار را افزایش دهد، با احتساب ۲50 روز معامله 
در سال، به نرخ رجع 4000 تومان امروز 18.7 درصد 
تورم ارز خواهیم داشت که تاثیر تورمی مستقیم ندارد 

ولی هم می تواند به کاهش شدید قاچاق کم کند و هم 
تولیدات داخلی را افزایش دهد. در شرایط امروز بسیاری 
کار  پایین  بسیار  ظرفیت های  با  ایرانی  کارخانه های  از 

می کنند.«
این کارشناس صنعت خودرو یاوآور شد: »صنایع کاشی، 
سیمان، سایر صنایع مرتبط با ساختمان، صنعت پوشاک 
و نساجی و بسیاری از صنایع دیگر از این سیاست های 
سرکوب ارزی و تغییرات ناگهانی در بازه های کوتاه مدت به 

شدت آسیب دیده اند.«
زاوه تصریح کرد: »در کنار این مسایل توجه کنید که 
بسیاری از این صنایع از فناوری پایینی برخوردار هستند 
و حتی تسهیلات در بسیاری از کارخانه ها منحرف شده و 
بخش عمده ای از آن وارد سایر بخش های اقتصادی ایران 

شده است.«
وی با بیان این که تثبیت نرخ ارز سبب شده است که 
ایجاد کارخانه در بسیاری از موارد پرسودتر از تولید همان 
کارخانه باشد، اظهار داشت: »در واقع تسهیلات ارزان تر 
ارز که با نرخ های حتی 4 درصد هم پرداخت شده اند، 
منحرف شده و وارد مثلا ساختمان و یا تجارت و حتی 
سرمایه گذاری در خارج از کشور شده است؛ به امید اینکه 
نرخ آن پایین تر از نرخ بهره ریالی بوده و بازدهی بسیار 
بالایی دارد. برای مثال، یک وام ارزی 6 درصد در همین 
شرایط امروز با تثبت ارز بیش از 9 درصد سود قانونی برای 
دریافت کننده ایجاد می کند که انگیزه برای سرمایه گذاری 

را کاهش و تمایل برای بازپس دادن را از بین می برد.«
این کارشناس صنعت خودرو گفت: »اگر این نرخ ارز 
فزاینده بود، این وام های ارزی ارزش نگهداری و یا سرمایه 

گذاری در خارج و حتی سپرده گذاری نداشت.«
به  توجه  با  هرچند  عادی  مردم  »برای  افزود:  زاوه   
آسیب های زیرساختی که به اقتصاد ملی در سال های قبل 
از حوزه های محتلف وارد شده است که یکی از آنها نرخ 
ارز بوده، در کوتاه مدت، شکل تورمی به خود بگیرد، ولی 
در درازمدت با افزایش نرخ ارز، تولیدات خدماتی و صنعتی 
در کشور اقتصادی می شوند و این یعنی اشتغال مولد در 

کشور.«
وی با بیان این که نرخ ارز ارزان سبب می شود که هزینه 
مسافرت به ایران بسیار بالا باشد، عنوان کرد: »همین 
الان نرخ هتل در بسیار از شهرهای ایران مثل تهران، با 
شهرهای مشهور دنیا قابل رقابت یا حتی بیشتر است. نرخ 
عذا هم عینا در بسیاری از محل های توریستی با کشورمان 
یا برابر است یا حتی ارزان تر است، این موضوع آسیب 
بسیار بزرگی به ورود توریست به اقتصاد ملی وارد می کند. 
توریستی که به ایران سفر می کند سفر ارزانی ندارد. در 
حالی که بسیاری از کشورهای رقیب در حذب توریست، 
تورم داخلی بسیار پایینی دارند و ثبات قیمت های آنها 
ایران  با  قیاس  در  توریست  کرد  هزینه  می شود  سبب 
کمتر و اقتصادی تر شود.« این کارشناس صنعت خودرو 
تصریح کرد: »این یک نمونه ساده است که افزایش نرخ 
ارز به صورت تدریجی، بسیار در افزایش تولیداتی که منشا 
داخلی دارند، موثر خواهد بود و واردات رسمی و غیررسمی 
را به شدت کنترل می کند.« زاوه متذکر  یعنی قاچاق 
شد: »برای کاهش حجم وحشتناک قاچاق براساس آمار 
اعلامی توسط نهادهای نظارتی، ساده ترین روش افزایش 
تعرفه که اصولا یک مدل  افزایش دیوار  ارز است.  نرخ 
ساده ریاضی برای همگونی نرخ تمام شده ارز در کالاهای 
مختلف است، کارایی لازم را ندارد و هزینه های سنگینی 
برای نظارت و مبارزه با قاچاق در کشور ایجاد می کند.«وی 
خاطرنشان کرد: »تصور کنید اگر دلار گران و تعرفه پایین 
باشد، قاچاق اصلا صرفه اقتصادی ندارد که مبارزه در این 

حجم بخواهد صورت گیرد.«

یک کارشناس اقتصادی:

 نرخ واقعی ارز و تعرفهٔ پایین، قاچاق را غیراقتصادی می کند 

در گفت و گو با فعالان صنفی صورت گرفت؛ 

ریشه یابی دلایل رشد قیمت گوشی های همراه 
برخی فعالان صنف دستگاه های مخابراتی و ارتباطی با تاکید بر حمایت همه 
جانبه از اجرای طرح ثبت شماره گوشی های تلفن همراه )رجیستری(، افزایش 

قیمت ها در بازار این کالا را با اجرای این طرح بی ربط دانستند. 
مهدی محبی رییس، فرید خلیلی نایب رییس اول، علیرضا سنجری نایب 
رییس دوم و علیرضا صمیمی دبیر اتحادیه صنف دستگاه های مخابراتی و 
ارتباطی امروز در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا بر حمایت همه جانبه و 
کامل اعضای صنف از اجرای این طرح ملی و ساماندهی بازار گوشی های تلفن 

همراه کشور تاکید کردند.
آنان نوسان نرخ دلار در روزهای اخیر را از دلیل های افزایش قیمت ها در بازار 

گوشی تلفن همراه برشمردند.
رئیس اتحادیه صنف دستگاه های مخابراتی و ارتباطی قطع شدن ارز مبادله ای 
برای وارد کنندگان قانونی گوشی های همراه را از دیگر دلیل های گرانی ایجاد 
شده دانست و گفت: گوشی تلفن همراه رابطه مستقیم با نرخ دلار دارد و هرگونه 
تغییر قیمت در نرخ دلار حتی به طور جزئی، بازار گوشی های تلفن همراه را 

دستخوش تغییر می کند.
مهدی محبی لحاظ کردن ضریب مالیاتی بالا برای صنف فروشندگان تلفن 
همراه را از دیگر دلیل ها برای افزایش قیمت دانست و گفت: سود فروش گوشی 
تلفن همراه بین ۲ تا سه درصد است و این ضریب بالای مالیاتی بالاخره باید از 

یکجایی تامین شود.
اعضای هیات رئیسه اتحادیه صنف دستگاه های مخابراتی و ارتباطی خواستار 
آن شدند که دولت برای آسان سازی فرایند های واردات قانونی گوشی های 
تلفن همراه هماهنگی های بیشتری داشته باشد تا نیازهای بازار به موقع تامین 

شده و کمبودهای احتمالی، اجرای طرح را با مشکل مواجه نکند.
علیرضا سنجری نایب رییس دوم اتحادیه صنف دستگاه های مخابراتی و 
ارتباطی با انتقاد از طولانی بودن زمان ثبت سفرش قانونی و ترخیص گوشی 
های تلفن همراه گفت: تنها گمرک در این فرایند دخیل نیست بلکه سازمان 
های همجوار که تایید کننده ثبت سفارش کالای وارد شده است فاصله زمانی 
زیادی صرف می کند تا تایید نهایی به گمرک ارسال وسپس بتوان مجوز واردات 

رادریافت کرد.
سنجری ادامه داد: هرچه سازمان های درگیر واردات قانونی گوشی های تلفن 

همراه هماهنگ تر عمل کرده و فرایند واردات را ساده تر سازند درصد موفقیت 
اجرای طرح رجیستری افزایش خواهد یافت.

وی به مطرح شدن اختصاص مسیر سبز برای واردات گوشی های تلفن همراه 
اشاره کرد و خاطرنشان ساخت: هنوز این مسیر برای واردات قانونی گوشی تلفن 
همراه عملیاتی نشده است اما در جلسه های هماهنگی که با مسئولان مربوط 
برگزار شده آنان با اراده ای قوی و مساعدت های فروان در جهت ایجاد این 

مسیر تلاش دارند.
سنجری گفت: پیشتر زمانی کوتاه تر صرف امور واردات می شد اما چند روزی 
است مدت زمان برای واردات قانونی افزایش یافته و از عامل های تشدید قاچاق 

شده است.
دبیر اتحادیه صنف دستگاه های مخابراتی و ارتباطی اجرای طرح رجیستری را 
بهترین راهکار ساماندهی بازار تلفن همراه کشور ارزیابی کرد و گفت:اجرای کامل 
طرح سبب می شود اطمینان مردم درخرید گوشی های تلفن همراه افزایش یابد 
زیرا می دانند همه شرکت های وارد کننده ازاین به بعد موظف به ارائه خدمات 

پس از فروش خوب خواهند بود.
به گفته علیرضا صمیمی، اکنون خدمات پس از فروش گوشی های تلفن همراه 
به دلیل آنکه بیشتر از مرزهای غیر رسمی وارد می شوند چندان مطلوب نیست 

اما پس از اجرای طرح باید بهترین خدمات در اختیار مردم قرارداده شود.
نایب رییس اول اتحادیه دستگاه های مخابراتی عرضه و تقاضا را در اجرای 
موفق طرح رجیستری مهم ارزیابی کرد و گفت: باید ضمن افزایش تعداد وارد 
کنندگان تسهیلات واردات را هم افزایش داد تا بازار با کم بود و افزایش قیمت 

ها روبرو نشود.
فرید خلیلی اضافه کرد: سرعت عمل دستگاه های اداری به بازار این اطمینان 
را خواهد داد که کالا به موقع تامین شده و دیگر نگرانی در این باره به وجود 

نمی آید.
وی ضمن حمایت دوباره از اجرای رجیستری تاکید کرد: بازار به حمایت های 
دولتی درباره تضمین تامین به موقع کالا و امنیت سرمایه گذاری نیاز دارد و اگر 

این ۲مورد دیده شود رجیستری با مشکل روبرو نمی شود.
به گزارش ایرنا محمد جواد آذری جهرمی جهرمی در همین رابطه تاکید کرد: 
در بحث مبارزه با قاچاق وزارتخانه های ارتباطات، صنعت، بازرگانی، اطلاعات و 

همچنین گمرک، ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و سایر دستگاه ها مانند نیروی 
انتظامی درگیرند که باید این موضوع حل و فصل شود. وظیفه وزارت ارتباطات 
نظارت و تنظیم بازار گوشی نیست بلکه وزارت ارتباطات به دلیل نقش اپراتورهای 

موبایل در این پروژه امور فنی را بر عهده دارد.
وی با بیان اینکه سناریوهای زیادی برای اجرای طرح رجیستری در نظر 
گرفته ایم که هماهنگی بین دستگاهی نکته بسیار مهم در اجرای درست این 
طرح است، گفت: باید در گمرک، تجهیزات وارد شده را به دقت چک کنیم و 
ببینیم از کجا وارد می شوند و اپراتورها هم با توجه به ظرفیت های خود باید 
این فضا را پایش کنند تا به این ترتیب تنها به گوشی هایی خدمات دهیم که از 

مبادی قانونی وارد کشور شده اند.
موضوع ساماندهی بازار گوشی های موبایل با اجرایی شدن طرح ملی »ثبت 
تلفن همراه« )رجیستری( به 11 سال  یا احراز اصالت  گوشی در شبکه و 
قبل برمی گردد. این طرح برای اولین بار در سال 1383 مطرح شد و پروسه 
اجرایی آن دو سال به طول انجامید و در سال 1385 عملیاتی شد. اما به دلیل 
ضعف های موجود نتوانست موفقیت های لازم را کسب کند و تا سال 1395 

طرح متوقف شد.
پس از 10 سال در تابستان 1395 زمزمه های اجرای مجدد رجیستری به 

گوش رسید و تعریف جدید برای طرح رجیستری
»ثبت نمایندگی رسمی گوشی های موبایل وارداتی« و »ثبت گوشی ها در 
شبکه اپراتورهای موبایل « به موازات یکدیگر، برای ساماندهی بازار تعریف شد.

مسئولان گفته بودند این طرح از مهرماه 1395 اجرایی می شود اما این وعده 
عملیاتی نشد و حالا با گذشت یک سال از آن زمان، این طرح از ۲8 مهرماه 

96 عملیاتی شد.
این طرح تلاش دارد بازار قاچاق تلفن های همراه را ساماندهی کرده و جلو 
این معضل را برای همیشه بگیرد و به مردم کمک می کند از شیوه ورود گوشی 
های تلفن همراه به کشور آگاه شده و از خرید گوشی های وارداتی از مسیرهای 

غیررسمی خودداری کنند.
همچنین این طرح سبب می شود وارد کنندگان قانونی خدمات مطلوب پس 
از فروش را در اختیار مردم قرار دهند و کسی از نداشتن خدمات پس از فروش 

گوشی های تلفن همراه متضرر نشود.

با توجه به بدهی 1100 میلیارد تومانی صندوق توسعه ملی به صادرکنندگان در سال گذشته و تکلیف پرداخت 1100 میلیارد 
تومان تسهیلات دیگر در سال جاری، میزان تسهیلاتی که این صندوق باید به صادرکنندگان تا پایان سال 1396 پرداخت کند معادل 

۲۲00 میلیارد تومان است.
به گزارش ایسنا، براساس تکلیف تعیین شده برای صندوق توسعه ملی در بسته حمایت از صادرات غیرنفتی در سال گذشته باید 
۲000 میلیارد تومان به صادرکنندگان اختصاص می یافت که تنها 900 میلیارد تومان آن عملی شد و با توجه به 1100 میلیارد تومان 
تسهیلات تعیین شده در بسته جدید حمایت از صادرات غیرنفتی که در شهریور ماه امسال توسط ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
جهت اجرا ابلاغ شد، این صندوق مکلف است تا پایان سال جاری مبلغی معادل ۲۲00 میلیارد تومان تسهیلات با نرخ سود 11 درصد 

به صادرکنندگان پرداخت کند.
بسته حمایت از توسعه صادرات غیرنفتی به پیشنهاد کارگروه برنامه ملی پیشبرد برون گرایی اقتصادی )توسعه صادرات غیرنفتی( 
در جلسه مورخ 1396.5.9 ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی به تصویب رسید و از سوی معاون اول رییس جمهور برای اجرا به کلیه 
دستگاه های اجرایی ابلاغ شد، ابلاغیه ای که به عنوان جایگزین بسته حمایت از توسعه صادرات غیرنفتی در سال 1395 مدنظر قرار 

می گیرد.
این بسته در راستای تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی و حمایت از صادرات غیرنفتی )برنامه های حمایتی و تشویقی توسعه صادرات 
غیرنفتی کشور( جهت اجرا توسط دستگاه های اجرایی ابلاغ شد تا صادرکنندگان کالا و خدمات به طرق مختلف مورد حمایت قرار 

گیرند.

براساس آمار موجود در سال گذشته از ۲000 میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته شده که باید توسط صندوق توسعه ملی در بسته 
حمایت از صادرات غیرنفتی به صادرکنندگان اختصاص می یافت تنها 900 میلیارد تومان با نرخ سود 11، 14 و 16 درصد جذب شده 

و پرداخت 1100 میلیارد تومان نیز به سال 1396 موکول شده است.
بنابر این براساس تکلیف در نظر گرفته شده در بسته حمایت از صادرات غیرنفتی در سال 1396 باید 1100 میلیارد تومان توسط 
صندوق توسعه ملی به صادرکنندگان تسهیلات ارائه شود که با توجه به 1100 میلیارد تومان بدهی مانده از سال گذشته میزان اعتباری 

که توسط این صندوق باید به صادرکنندگان پرداخت شود معادل ۲۲00 میلیارد تومان است.
مساله دیگری که به آن اشاره کرد این است که بسته جدید حمایت از صادرات غیرنفتی در شهریورماه سال جاری ابلاغ شده و قرار 
بر این است از هفته آینده پرداخت تسهیلات در دستور کار قرار گیرد و تاکنون اعتباری در این رابطه تخصیص نیافته است. علاوه 
بر این باید اعلام کرد که در سال جاری نرخ سود سپرده های صندوق توسعه ملی به 11 درصد و نرخ سود تسهیلات بانک ها برای 

صادرکنندگان به 13.5 درصد رسیده است.
در نهایت باید عنوان کرد که سپرده گذاری مبلغ 1100 میلیارد تومان به همراه مانده جذب شده سپرده های ویژه صادراتی صندوق 
توسعه ملی نزد بانک های عامل تا تاریخ ابلاغ بسته حمایت از صادرات غیرنفتی معادل 1100 میلیارد تومان بوده که در یک دوره دوساله 
در بانک های عامل توسط صندوق توسعه ملی اختصاص می یابد. همچنین در این راستا به منظور افزایش پوشش این تسهیلات با نرخ 
سود کمتر از مصوبه شورای پول و اعتبار از تاریخ ابلاغ این بسته منابع صندوق توسعه ملی با منابع داخلی بانک ها به نسبت 50 - 50 

ترکیب شده و به صادرکنندگان اختصاص می یابد.

بدهی 2200 میلیاردی صندوق توسعه ملی به صادرکنندگان
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در آخرین دیدار هفته دهم لیگ برتر در حالی پرسپولیس و استقلال هشتاد 
و پنجمین داربی پایتخت را برگزار می کنند که پس از حدود 40 سال، و برای 
نخستین بار بعد از انقلاب، سرمربیان خارجی هدایت هر دو تیم را برعهده دارند و 

انگیزه زیادی برای کسب سه امتیاز این دیدار دارند.
 امروز )پنج شنبه( یکی از مهم ترین دیدارهای نیم فصل اول لیگ هفدهم میان 
سرخابی های پایتخت برگزار خواهد شد. دیداری که تهران و ایران را برای ساعاتی 
به دو رنگ قرمز و آبی تقسیم می کند. این بازی برای بسیاری از هواداران دو تیم 
تفاوت خاصی دارد و گاهی نیز پیروزی در این دیدار برای هواداران افتخاری بالاتر 

از کسب جام دارد.
نبرد قرمز و آبی پایتخت فقط در حد یک بازی فوتبال نیست بلکه این دیدار 
چهره ی دیگری در نگاه هواداران دو تیم دارد. بازی که می تواند سرنوشت یک 
بازیکن یا مربی را عوض کند و او را از عرش به فرش بیاورد. نمونه واضح آن 
برای سرمربی حال حاضر پرسپولیس و سرمربی قبلی استقلال اتفاق افتاد. برانکو 
ایوانکویچ توانست در اولین تجربه داربی خود، پرسپولیس را به عنوان برنده 
شهرآورد هشتادم معرفی کند و یک بار هم با برتری 4 بر ۲، خودش را در دل 
سرخ ها جا کند. فصل گذشته نیز در حالی که تیم منصوریان انتظارات هواداران 
را برآورده نکرده بود، توانست با نمایشی جذاب، پرسپولیس را شکست دهد و 

ناکامی هایش در کسب جام را کمرنگ کند.
برانکو به فکر انتقام، شفر در اندیشه محبوبیت

بارزترین تفاوت هشتاد و پنجمین داربی پایتخت حضور مربیان خارجی بر روی 
نیمکت دو تیم است. برانکو ایوانکوویچ در قامت سرمربی پرسپولیس پنج بار مقابل 
استقلال قرار گرفته است که دو پیروزی، دو تساوی و یک شکست حاصل کار این 
مربی بوده است. برانکو در فصل گذشته در حالی بازی را با نتیجه 3 بر ۲ به آبی ها 
واگذار کرد که اختلاف امتیاز دو تیم بیش از هشت امتیاز بود و پرسپولیسی ها 
با خیال راحت تری به میدان آمده بودند اما شاگردان منصوریان موفق شدند با 
درخشش فرشید اسماعیلی به 5 سال شکست ناپذیری سرخ ها مقابل استقلال 
پایان دهند و روند رو به رشد فصل گذشته خود را ادامه دهند. سرمربی اهل 
کرواسی پرسپولیس انگیزه زیادی برای گرفتن انتقام شکست بازی برگشت فصل 

گذشته و همچنین باخت هایش مقابل وینفرد شفر دارد.
در سوی دیگر میدان، وینفرد شفر برای سومین بار است که حضور بر روی 

نیمکت استقلال را تجربه می کند و یک تساوی در لیگ مقابل فولاد و یک 
پیروزی در جام حذفی مقابل تیم دسته اولی نساجی کسب کرده است. سرمربی 
آلمانی استقلال سابقه جدال با قرمزهای پایتخت را ندارد اما دو بار مقابل سرمربی 
کراوات این تیم به عنوان مربیان قرار گرفته است که هر دو بار موفق به شکست 
برانکو شده است. در آن زمان، شفر سرمربی بوروسیا برلین بود و برانکو هدایت 

هانوفر را بر عهده داشت.
استقلال سناریوی پارسال را تکرار می کند؟

پرسپولیس که میزبان داربی 85 به حساب می آید، شرایط متفاوتی را پشت سر 
می گذارد. آن ها بهترین گلزن حال حاضر خود یعنی مهدی طارمی را در اختیار 
ندارند. پرسپولیس همچنین تاثیرگذارترین بازیکن این فصل خود یعنی فرشاد 
احمدزاده را نیز به دلیل مصدومیت در اختیار ندارد. سرخ ها پس از نمایشی قابل 
قبول مقابل الهلال در دیدار برگشت موفق شدند نفت تهران را در جام حذفی 
مغلوب کنند و با روحیه خوبی پا به میدان مسابقه بگذارند. قرمزها تا این جای 
فصل با کسب 17 امتیاز از هشت بازی در جایگاه سوم قرار دارند و در صورت 
پیروزی می توانند جای پیکان را در رده دوم بگیرند و با یک بازی کمتر نسبت به 

پارس جنوبی، اختلاف خود را با بوشهری ها به دو امتیاز کاهش دهند.
در طرف دیگر، استقلال همانند نیم فصل اول فصل گذشته، شرایط خوبی در 
جدول ندارند اما با تغییرات در کادر فنی امید به بازی های پیش رو دارند. استقلال 
منصوریان در هشت دیدار، هشت امتیاز کسب کرد و با تک امتیازی که شفر 
مقابل فولاد کسب کرد، این تیم با 9 امتیاز از 9 بازی در جایگاه سیزدهم جدول 
رده بندی قرار دارد. استقلالی ها هفته گذشته و در اولین حضور سرمربی آلمانی  به 
روی نیمکت این تیم، به تساوی بدون گل مقابل فولاد دست یافتند و موفق شدند 

و نساجی را نیز در جام حذفی با نتیجه ۲ بر یک شکست دهند.
بازیکنان کلیدی

با رفتن منصوریان و آمدن شفر، ستاره فصل گذشته استقلال دوباره به ترکیب 
این تیم بازگشته است. فرشید اسماعیلی در لیگ شانزدهم و در حالی که تیم 
منصوریان نتایج درخشانی را کسب نکرده بود، کمک حال سرمربی خود شد و 
توانست نقش پررنگی در نایب قهرمانی استقلال در لیگ شانزدهم ایفا کند. با 
شروع فصل جدید و اضافه شدن ستاره هایی چون حسن بیت سعید، داریوش 
شجاعیان، سجاد شهباززاده و حضور پدیده ای چون مهدی قائدی فرصت کمی 

به اسماعیلی رسید تا بتواند بار دیگر خودی نشان بدهد. در دو دیداری که آبی ها 
تحت هدایت شفر به زمین رفته اند، هافبک شماره 88 استقلالی ها به خوبی پاسخ 
اعتماد سرمربی آلمانی را داد و این احتمال وجود دارد که هافبک خوش نقش 

استقلالی ها، دوباره بدرخشد و نقش تاثیرگذاری را در این دیدار ایفا کند.
با محرومیت مهدی طارمی، گلزنی و درخشش دیگر مهاجمان پرسپولیس آغاز 
شد و علیپور و منشا به خوبی جای آقای گل دو فصل اخیر لیگ برتر را پر 
کرده اند اما شاید کلیدی ترین بازیکنان سرخ ها در داربی 85، نه در خط حمله 
که در خط دفاع، کاپیتان این تیم، سیدجلال حسینی باشد. قرمزها که در نبود 
کاپیتان شان صلابت خط دفاعی خود را از دست داده بودند، با بازگشت این 
بازیکن امیدوارند دوباره آمار گل های خورده خود را کاهش دهند. حسینی که به 
تازگی از بند مصدومیت برگشته، همانند فرشید اسماعیلی در شهرآورد هشتاد 
و چهارم نیز موفق به گلزنی شد و این بار می خواهد علاوه بر گلزنی خودش، 
تیمش با کلین شیت داربی را پشت سر بگذارد. قرمزها بعد از بازگشت کاپیتان 
خود و بعد از شش بازی موفق شدند دروازه خود را بسته نگه دارند. آخرین باری 
که پرسپولیس موفق شد در لیگ برتر، دروازه خود را بسته نگه دارد، دیدار با 
گسترش فولاد تبریز در هفته پنجم بود و شاگردان برانکو بعد از آن در مقابل 
تیم های استقلال خوزستان، پیکان و سپاهان حداقل یک گل را دریافت کرده اند.

ارتش بی جان مقابل دژی مستحکم
شاید ناامید کننده ترین نکته برای آبی ها در این دیدار آمار ضعیف خط حمله 
تیم شان است. استقلال در 9 هفته تنها توانسته چهار گل به ثمر برساند که 
میانگین گل زده این تیم از 0.5 گل در هر بازی نیز کمتر است. خط حمله ضعیف 
اما گران قیمت آبی ها که از بازیکنانی چون بیت سعید، شهباززاده، شجاعیان، 
قربانی و اسماعیلی تشکیل شده باید مقابل تیمی قرار بگیرد که صاحب بهترین 
خط دفاع لیگ است. خوردن تنها شش گل به خوبی نشان دهنده آن است که 
استقلالی ها کار مشکلی برای تقابل با ملی پوشان خط دفاعی پرسپولیس دارند و 
اگر می خواهند پیروز شوند باید با شیوه ای غیرمنتظره مقابل دروازه پرسپولیس 

حاظر شوند.
غایبان

استقلال: امید نورافکن - پژمان منتظری - مجتبی جباری
پرسپولیس: فرشاد احمدزاده - مهدی طارمی

مهدی تاج: 

امیدوار به حضور استقلال در لیگ قهرمانان 
آسیا نیستم!

رئیس فدراسیون فوتبال که در سفرش به کردستان از بدهکاری باشگاه ها خصوصا 
استقلال به عنوان تهدید بزرگ برای فوتبال سخن گفته بود، دقایقی بعد حرف 

خودش را تکذیب کرد!
مهدی تاج که امروز چهارشنبه به سنندج سفر کرده بود در دیدار با استاندار کردستان 
به بیان گزارشی از وضعیت فوتبال در کشور و تیم های ملی پرداخت و تاکید کرد که 

حال فوتبال ملی خوب است اما در رده باشگاهی مشکلاتی وجود دارد.
رئیس فدراسیون فوتبال در این دیدار پس از تعریف و تمجیدی از پنج ستاره بودن 
فوتبال ایران در دنیا داشت جمله ای را بر زبان آورد که ساعتی بعد در اقدامی عجیب 
آن را تکذیب کرد و ظاهرا فراموش کرده که چنین نشست هایی ضبط می شود و 

دیگر مثل گذشته نیست که بتوان حرف ها را تکذیب کرد.
مهدی تاج در این دیدار می گوید: »چیزی که الان فوتبال را تهدید می کند بدهکاری 
باشگاه ها به خصوص استقلال است که من خودم خیلی امیدوارم نیستم این تیم 
بتواند در لیگ قهرمانان آسیا شرکت کند. ولی باید تلاش کنیم و ببینیم چه می شود. 

همین دیشب تا ساعت 10 - 11 شب در وزارت ورزش بودیم!«
فایل صوتی اظهارات مهدی تاج در گروه ورزشی خبرگزاری مهر موجود است و جای 
تعجب دارد رئیس فدراسیونی که پس از ماه ها هنوز نتوانسته مدیر روابط عمومی 
برای فدراسیونش انتخاب کند چرا اظهاراتش را تکذیب کرده است؟! آیا در پیش بودن 

دربی و تحت فشار قرار گرفتن از سوی هواداران استقلال دلیل این تکذیب است؟

علی پروین:

 امیدوارم هر تیمی که بهتر بود برنده داربی باشد
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: روی کاغذ پرسپولیس از وضعیت خوبی 
برخوردار است و بنابراین شانس پیروزی این تیم در داربی بیش تر است. علی پروین 
درباره داربی هشتاد و پنجم، اظهار کرد: فکر می کنم که با توجه به شرایط هر دو تیم 
شاهد بازی خوب و تماشایی باشیم. البته روی کاغذ تیم فوتبال پرسپولیس از وضعیت 
خوبی برخوردار است. بنابراین شانس پیروزی این تیم هم بیش تر است اما به  هر حال 
داربی همیشه یک بازی خاص بوده و تیمی که از قبل شرایط بهتری داشته باشد 
قطعا برنده بازی نخواهد بود. پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس در ادامه  با بیان این 
که قضاوت  داربی با یک بازی معمولی برای داوران متفاوت است، خاطرنشان کرد: 
شنیده ام که بیژن حیدری که یک پزشک است قضاوت داربی را بر عهده دارد در 
این باره باید بگویم که در بازی های استقلال و پرسپولیس داوران باید بیش تر تلاش 
کنند تا بازی را مدیریت کنند هر چه که در مدیریت بازی تبحر داشته باشند کارشان 
راحت تر می شود و بازی بهتر خواهد بود. اگر یک داور  توانایی مدیریتش 100 باشد، 
اما از نظر مهارت داوری 60 باشد به داوری که مدیریتش ضعیف تر است می چربد. 
بنابراین بهتر است که داور بازی )پنج شنبه( آقای حیدری ابتدا سعی کند که بازی را 
مدیریت کند. او در ادامه  در پاسخ به این سوال که نتیجه  داربی فردا چیست؟ گفت : 
واقعا نمی شود یک عدد گفت  و به راحتی نتیجه  بازی را نیز پیش بینی کرد، اما من به 
عنوان یک پرسپولیسی امیدوارم که هر تیمی که بهتر بازی کرد و حقش بود برنده 

این بازی باشد.

تورک: مسلمان و غفوری مشکلی برای بازی ندارند

 محرومیت کیانی تعلیق نشده است
تیم  کاپیتان  محرومیت  رفع  عدم  از  فوتبال  فدراسیون  اخلاق  کمیته  رئیس 

تراکتورسازی خبر داد.
مرتضی تورک درباره اینکه گفته می شود محرومیت مهدی کیانی بخشیده شده و 
او به زودی می تواند برای تراکتورسازی بازی کند، گفت: خیر، مهدی کیانی ۲ ماه 
محرومیت قطعی و چهار ماه محرومیت تعلیقی دارد. چهارماه محرومیت تعلیقی 
کاپیتان تراکتورسازی به این شکل است که وی اگر در آن چهار ماه مرتکب رفتار 

اشتباه و یا رفتار غیر ورزشی شود، دوباره با محرومیت مواجه می شود.
وی در پاسخ به این سوال که »آیا احتمال رفع محرومیت مهدی کیانی از سوی 
کمیته اخلاق وجود دارد یا خیر؟«، تصریح کرد: این بازیکن حق اعتراض به این رای 
را دارد. کیانی در نامه ای به این حکم اعتراض کرده و ما هم آن را بررسی خواهیم کرد.
رئیس کمیته اخلاق در پاسخ به این سوال که »آیا محسن مسلمان و وریا غفوری 
مشکلی برای حضور در دیدار استقلال - پرسپولیس ندارند؟«، گفت: آنها هیچ مشکلی 

ندارند و می توانند برای تیم های شان بازی کنند.

هفته دهم فصل هفدهم لیگ برتر فوتبال؛

شهرآورد ۸۵، داربی فرنگی ها

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تأکید کرد، سرخپوشان بی صبرانه منتظر آغاز دربی 
تهران هستند و از این بازی فقط برد می خواهند.

 برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر استقلال در هفته دهم 
لیگ برتر اظهار داشت: من هم به نوبه خودم درگذشت ابراهیم آشتیانی را تسلیت می گویم. 
برای پرسپولیسی ها فقدان بزرگی است رفتن ایشان از جمع ما. همه برای دربی هیجان 
دارید و بی صبرانه منتظر شروع دربی هستید، این حال طبیعی است، چرا که این دربی 
بزرگ ترین دربی آسیاست و همه از این بابت خوشحالیم و بی صبرانه منتظر آغاز بازی 

هستیم.
شاگردانم لحظه ای کم کاری به ذهن شان خطور نکرده است

وی افزود: می دانیم که این بازی چقدر برای هواداران اهمیت دارد و خیلی وقت ها برای 
آنها نتیجه دربی حتی مهم تر از قهرمانی است. مطمئنم که استقلالی ها نیز همین نظر را 
دارند. بارها گفته ام شرایط دو تیم در جدول تاثیری در نتیجه دربی ندارد، ضمن اینکه هیچ 
تیمی نمی تواند خودش را از پیش برنده بداند، آن چیزی که نتیجه بازی را رقم می زند 
تصمیم گیری بازیکنان در داخل میدان است. در کنار آن روح تیمی، تاکتیک و انسجام 
تیم ها بسیار مهم است، اما من خیلی خوشحالم که بازیکنان مان لحظه ای کم کاری به 

ذهن شان خطور نکرده و با تمام وجود شان دنبال شاد کردن هواداران هستند.
در دربی پا درد، سر درد و مشکلات دیگر معنا ندارد!

برانکو یادآور شد: افتخار می کنم به عنوان مربی بار دیگر در دربی حضور پیدا می کنم. 
طبیعی است بازیکنانی که در ترکیب اصلی قرار ندارند ناراحت باشند، چرا که همه دوست 
دارند در دربی فیکس بازی کنند. در بازی فردا پا درد، سر درد و مشکلات دیگر معنا ندارد 

و همه بازیکنان باید با تمام وجودشان در زمین حضور پیدا کنند.
یکسری مشکلات کوچک داریم که خیلی مهم نیستند

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس ادامه داد: همه بازیکنان و اعضای کادرفنی سالم هستند. 
یکسری مشکلات کوچک داریم که خیلی مهم نیستند. تنها کسی که در رقابت با ما 
حضور ندارد مهدی طارمی خواهد بود که محروم است. فرشاد احمد زاده هم به خاطر 
عمل جراحی بین ما حضور ندارد. البته احمد نوراللهی نیز همچنان حق بازی کردن پیدا 

نکرده است.
فقط برد می خواهیم حتی اگر نیم به هیچ باشد!

وی در پاسخ به این سؤال که چه برنامه ای برای بازی هجومی برابر استقلال دارد، تصریح 
کرد: همه بازیکنان همان طور که گفتم سالم هستند. طبیعی است که به چیزی غیر از برد 
فکر نمی کنیم. ما دنبال برد و فقط برد هستیم. برد مقابل هر تیمی سخت است. برای بازی 
فردا انگیزه مهم است. فردا قلب ها باید داغ باشد و ذهن ها آماده کمک. تعداد گل ها مهم 

نیست و فقط برد می خواهیم حتی اگر نیم به هیچ باشد.
برانکو در مورد وضعیت محسن مسلمان و اینکه آیا در لیست حضور دارد یا نه، گفت: نام 

مسلمان در بین ۲0 بازیکن ما برای بازی فردا قرار دارد.
مسلمان برای چه باید محروم می شد؟ مگر قلیان کشیدن در ایران جرم است؟!

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در واکنش به سؤال خبرنگار دیگری مبنی بر اینکه 
آیا شما قصد داشتید مسلمان را به خاطر محرومیت از ترکیب کنار بگذارید و الان که 
بخشیده شده به ترکیب اصلی باز خواهد گشت یا نه، خاطرنشان کرد: من در مورد مسلمان 
توضیحات کامل را دادم. نمی توانم حرف هایم را نقاشی کنم تا شما متوجه شوید! همان طور 
که گفتم مسلمان در لیست ما هست، همان طور که بیرانوند هست. فقط نوراللهی، 
احمدزاده و طارمی نمی توانند در این بازی ما را همراهی کنند. اما در مورد محرومیت 

مسلمان باید بگویم که او اصلًا محروم نبود، کدام محرومیت؟ مشکلش چه بود که محروم 
شود؟ مگر در ایران قلیان  کشیدن ممنوع است؟! من فکر می کنم این یک موضوع شخصی 
است و در قانون مشخص است که چه چیزهایی منع است. من بارها دیده ام که مردم در 
کوچه و خیابان قلیان می کشند. فکر می کنم اگر در مورد دربی صحبت کنیم، بهتر است.

در دربی جزئیات است که سرنوشت بازی را مشخص می کند
وی در پاسخ به سؤال خبرنگار دیگری در رابطه با اینکه او چه تدابیری اندیشیده است تا 
به مانند دربی برگشت فصل پیش تیمش شکست نخورد، عنوان کرد: بله حق با شماست. 
من بارها گفته ام در دربی شرایط تیم ها تأثیری در نتیجه ندارد و این یک بازی خاص است. 
بدون شک جزئیات است که سرنوشت بازی را مشخص می کند. ما در بازی برگشت فصل 
پیش در پنج دقیقه بازی را باختیم، در شرایطی که در دیگر زمان بازی توپ و میدان را 
در اختیار داشتیم و فرصت های گلزنی زیادی هم ایجاد کردیم، در حال حاضر وضعیت 
استقلال در جدول ضعیف است، اما این معنا ندارد که آنها دربی را می بازند، بلکه هم 
تیم شان عالی است و هم اینکه مربی بزرگی را استخدام کرده اند و قطعا دنبال برد هستند.

یواش یواش سورپرایز ما را خواهید دید!
برانکو در مورد اینکه چه سورپرایزی برای دربی 85 دارد، گفت: یواش یواش خواهید دید!

قطعاً جایی که لازم باشد از رسن استفاده خواهیم کرد
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در مورد وضعیت بشار رسن تصریح کرد: ما بشار را 

آوردیم که از او استفاده کنیم. قطعاً جایی که لازم باشد از او استفاده خواهیم کرد.
بشار نشان داده پتانسیل حضور در پرسپولیس را دارد

وی در خصوص اینکه پیش از این در کنفرانس های خبری به نوعی به ترکیب تیمش 
اشاره می کرد اما این بار سعی کرده همه چیز را پنهان کند، گفت: اول اینکه هرگز در 
نشست خبری ترکیب تیمم را اعلام نکرده و در مورد شخصی صحبت نمی کنم، بازیکنی 
مانند بشار از زمانی که آمده تقریباً در همه بازی ها کم یا بیش بازی کرده است. او مدت 
کمی با ما بوده، اما چیزی که خوب است این است که با آوردنش به هدف زدیم، چرا که 
بشار نشان داده پتانسیل حضور در پرسپولیس را دارد. مهم تر از آن اینکه او جوان است و 

تنها ۲0 سال سن دارد.
دم شفر گرم!

برانکو در مورد اینکه با توجه به شناختش از شفر فکر می کند استقلال را با ترکیب 
هجومی به میدان بفرستد یا دفاعی، خاطرنشان کرد: شفر آلمانی است و فلسفه فوتبال 
آلمان و مربیان آنها طبیعی است که هجومی باشد، شفر به عنوان یک مربی آلمانی همه 
تلاشش را خواهد کرد و روی همه فازهای دفاعی، میانه میدان و حمله فکر می کند. او به 

دنبال این است که با بیشترین تعداد بازیکن به جلو بیاید و ضربه بزند و البته دمش گرم!
شفر تجربه عظیمی دارد

وی در پاسخ به سؤال خبرنگار تسنیم مبنی بر اینکه برخی اعتقاد دارند تجربه برانکو به 
واسطه حضورش در فوتبال ایران و در دربی هایی که حضور داشته به عدم تجربه وینفرد 
شفر، سرمربی آلمانی استقلال غلبه می کند، تصریح کرد:  قبول ندارم که شفر تجربه ندارد، 
او تجربه زیادی دارد، او به عنوان مربی باشگاهی در آلمان، امارات و تایلند کار کرده و تیمش 
را قهرمان آفریقا هم کرده است. بنابراین او تجربه عظیمی دارد. شفر همچنین تجربه دربی 

و بازی های بزرگی را داشته و بازی هایی که حریف را ناک اوت کرده است.
نمی توانید مقابل 80 تا 100 هزار نفر با آرامش بازی کنید

برانکو در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه چه راهکاری دارد که پرسپولیس به مانند 
بازی فصل گذشته در چند دقیقه تمرکزش را از دست ندهد، گفت: ما در پنج دقیقه از نیمه 
اول تمرکزمان را در دربی سال گذشته از دست دادیم. شاید فردا این پنج دقیقه در نیمه 
دوم اتفاق بیفتد، بنابراین مشخص نیست. ما مدام روی بازیکنان برای افزایش تمرکزشان 
کار می کنیم، اما بهتر از من می دانید که انگیزه و هیجان در دربی بین بازیکنان و هواداران 
مهم است. شما نمی توانید مقابل 80 تا 100 هزار نفر با آرامش بازی کنید. من روی تجربه 
سیدجلال حسینی، حسین ماهینی و شجاع خلیل زاده حساب باز کرده ام و اطمینان دارم 

که چنین ضعف هایی قبل از بازی برطرف شود.
دربی برای مردم است و وظیفه داریم آنها را خوشحال کنیم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در مورد اینکه قرار است از سال دیگر تیم میزبان در 
دربی 10 درصد را به هواداران بدهد، گفت: این شرایطی را که در فوتبال ایران حاکم است 
من می پسندم، چرا که واقعاً دربی ایران متفاوت است. طبیعی است که طبق قانون تیم 
میزبان می تواند 10 درصد را به تیم میهمان بدهد، اما من فکر می کنم این وضعیتی که 
حاکم است ادامه پیدا کند بهتر است از این جهت که حضور هواداران دو تیم در ورزشگاه 
خیلی خوب و منصفانه است. من بابت این عدالتی که برقرار می شود به هر دو باشگاه 
پرسپولیس و استقلال و همچنین فدراسیون و مجموعه آنها تبریک می گویم، چرا که 

اعتقاد دارم دربی برای مردم است و ما اینجا وظیفه داریم که آنها را شاد کنیم.
وی در پایان در پاسخ به سؤال خبرنگار دیگری مبنی بر اینکه آیا مسلمان فردا فیکس 

است یا نه، گفت: فردا خواهید دید!

سرمربی استقلال تهران گفت: شاید بهتر بود چند هفته دیرتر به دربی و بازی با 
پرسپولیس می خوردیم اما الان وقت بازی است و باید کار کنیم.

وینفرد شفر در نشست خبری پیش از دربی هشتاد و پنجم پایتخت که بعداز 
ظهر امروز چهارشنبه در سالن کنفرانس سازمان لیگ برگزار شد، شرایط تیمش 

را تشریح کرد.
برای داور آرزوی موفقیت می کنم

سرمربی استقلال در ابتدا گفت: برای فوت یکی از بزرگترین بازیکنان پرسپولیس 
باید تسلیت بگویم و سپس می خواهم پیش از دربی درباره داور بازی قبلی بگویم. 
داور دیدار قبلی ما در بازی با نساجی بسیار عالی بود و جذبه زیادی داشت. برای داور 

بازی فردا هم آرزوی موفقیت می کنم.
روحیه  استقلال فوق العاده است

شفر سپس درباره دربی افزود: من چند دقیقه زودتر به کنفرانس آمدم و خوشحالم 
که اینجا هستم. تک تک بازیکنان تیمم تلاش می کنند. بازیکنان روحیه تیمی و 
فردی بسیار فوق العاده ای دارند. این احساس هر روز بیشتر از اینها می شود. هر 
روز به این موضوعات فکر می کنیم و تلاش داریم. همه بازیکنان می خواهند بهتر 

و بهتر شوند.
شاید بهتر بود دیرتر به پرسپولیس می خوردیم

وی خاطرنشان کرد: ما می خواهیم هر روز بهتر شویم. هر بار هم به زمین رفته 
ایم برای مساوی بازی نمی کنیم و فقط به بردن فکر می کنیم. برای بازی قبلی 
و این بازی، آنالیز بسیار خوبی داشتیم. بازی قبلی را دیدیم که در ۲0 دقیقه آخر، 
کمی خسته شدیم اما در دربی فردا می خواهیم بازی بهتری انجام دهیم. شاید بهتر 
بود چند هفته دیرتر به دربی می رسیدیم اما الان وقت بازی است و باید کار کنیم.

بهترین نتیجه را می خواهیم
وی در ادامه تصریح کرد: باید تمام تلاشمان را داشته باشیم تا بهترین نتیجه را 
بگیریم. می خواهیم ببریم و آماده سازی خوبی هم برای این موفقیت داشته ایم. 
چیزی که از این دربی می خواهیم این است که هوادارانمان بیایند و ما را با تشویق 

هایشان به اوج تلاش هایمان برسانند.
باید ۲0 درصد از پرسپولیس بهتر باشیم

سرمربی استقلال درباره اهمیت این دربی گفت: شاید در آلمان بازی بایرن و 
مونیخ 1860 زیبا باشد. فکر می کنم بهترین دربی آسیا همین دربی تهران است. ما 
اگر می خواهیم بهتر باشیم باید ۲0 درصد بهتر از پرسپولیس باشیم. برای پیروزی 

باید حس کنیم دو دیدار دربی داریم که در یک بازی فشرده شده است.
بازیکنانم به طرز عجیبی آماده هستند!

شفر افزود: امروز صبح جلسه فنی با بازیکنانم داشتم و دیدم که به طرز عجیبی 
بازیکنانم آمادگی دارند. من اطمینان دارم تماشاگران بسیار خوبی داریم که می 
توانند کمکمان کنند تا نتیجه خوبی بگیریم. امیدوارم بتوانیم در بازی فردا نتیجه 

غافلگیر کننده هم بگیریم.
می خواهیم تماشاگران استقلال خوشحالتر باشند

وی درباره نقش هواداران استقلال افزود: می دانیم که هوادار همیشه می خواهد 
تیمش ببرد. می دانم که 100هزار تماشاگر برای یک مسابقه چقدر است اما 
می خواهم تمام هواداران در بازی فردا خوشحال باشند اما تماشاگران استقلال، 
خوشحال تر از بقیه! نمی توانیم به هوادار بگوییم که برای تساوی به میدان می رویم. 

ما می جنگیم تا ببریم.
نمی توانیم مثل تیم ملی آلمان بازی کنیم

شفر درباره اظهار نظر برانکو ایوانکوویچ مبنی بر اینکه »شفر با فلسفه مربیگری 
آلمانی اش فوتبال تهاجمی بازی می کند«، اظهار داشت: ما نمی توانیم مثل تیم 
ملی آلمان بازی کنیم. تیم من تیم آلمانی نیست. ما می خواهیم ببریم و باید بهترین 

بازی را با تیم موجودمان بازی کنیم.
باید از مشکلات پرسپولیس استفاده کنیم

وی درباره نا آشنایی با فضای دربی تهران گفت :ما می خواهیم بازیکنانمان سبکی 
را که دوست داریم بازی کنند. امیدوارم که در فضای دربی تهران بتوانم مثل یکی 
از بازی های بزرگ ، برنده بزرگ هم باشیم. تیم پرسپولیس تیم خیلی خوبی است 
اما باید از مشکلاتی که دارد استفاده کنیم. مثلا در بازی قبلی گفتیم که از دفاع 
راست حریف نفوذ کنیم و همین کار را هم کردیم و گل زدیم. برای بازی فردا هم 
من و برانکو، تاکتیک های خاصی داریم. ما باید آمادگی خوبی داشته باشیم تا بتوانیم 
پرسینگ خوبی داشته باشیم و سانتر های خوبی را انجام دهیم. الان پرسپولیس 

بهترین تیم فوتبال ایران است. باید با آنها مبارزه کنیم.
باید تمرین کنیم

سرمربی استقلال درباره ضعف استقلال در خط حمله تصریح کرد: شما برای 
تاکتیکهای مدنظر ما چند بازیکن لازم دارید؟ تمرین و تمرین می تواند این مشکلات 
را برطرف کند. ولی بد نیست ببینید که هر دو مهاجم من توانستند در بازی قبلی 

گل بزنند. پس از آنها راضی ام.
نمی خواهم هیچکس در استقلال از چیزی بترسد

شفر در پاسخ به این سوال که آیا در بازی فردا مقابل پرسپولیس به بازیکنان 
جوان تیمش میدان می دهد یا به بازیکنان با تجربه؟ گفت: من از تلفیق آنها استفاده 
خواهم کرد. نمی توانم تنها به بازیکنان با تجربه ام توجه کنم. فردا به بهترین ها بازی 
خواهم داد. باتجربه ها می توانند جلوی بازی هیجانی جوانترهای تیم را بگیرند. نمی 

خواهم هیچکس در تیمم از چیزی بترسد. این مهم ترین است.
نگران باخت در دربی نیستم

وی در پاسخ به این سئوال که آیا بابت باخت در دربی و احتمال برخورد بد 
هواداران نگران نیستید؟ گفت: اصلا نگران نیستم.  فردا روز بازی است و من می 
خواهم بعد از آن به رستوران بروم. من سه هفته است اینجا هستم. یک نفر را هم 
ندیدم که با من نامهربان باشد. همه با من نهایت لطف و مهربانی را داشته اند. اهمیت 
دربی را می دانم ولی مطمئنم که اگر ببازیم باز هم به بیرون از خانه ام می روم و 

مردم را می بینم. شک ندارم هیچ مشکلی به وجود نمی آید.
اگر دربی چند هفته دیگر برگزار می شد بهتر بود

سرمربی استقلال تهران درباره ترکیب احتمالی تیمش افزود: من می دانم از چه 
بازیکنانی باید در ترکیب اصلی استفاده کنم. مشکل اینجاست که  آنجایی که باید 
باشیم نیستیم. شاید اگر دربی، سه هفته دیگر بود می توانستم خیلی بهتر از اینها 

درباره اش صحبت کنم. باید فراموش کنیم که در گذشته چندان موفق نبودیم.
آیا رحمتی در ترکیب است؟

شفر درباره احتمال استفاده از مهدی رحمتی در ترکیب استقلال اظهار داشت: 
فردا این را خواهید دید که چه کسی از بین دروازه بانان فوق العاده ام بازی خواهد 

کرد.
امیدوارم پرسپولیس با بهترین ترکیبش بیاید

سرمربی استقلال درباره ترکیب پرسپولیس هم تاکید کرد: امیدوارم آنها با بهترین 
تیمشان به این مسابقه بیایند چون آنموقع کارمان راحت تر است.

شناخت خوبی از برانکو دارم
وی درباره شناخت خود از برانکو ایوانکوویچ گفت: او را مدتهاست می شناسم و 

شناخت خوبی از او دارم.
توصیه به بازیکنان قبل از بازی با پرسپولیس

سرمربی استقلال تهران درباره اینکه اگر بخواهد یک جمله پیش از شروع دربی، 
به بازیکنانش بگوید، آن جمله چیست؟ گفت: بکن باوئر قبل از فینال جام جهانی 
به بازیکنانش گفته بود که بروید و بازی کنید. آنها هم رفتند و قهرمان جهان شدند. 
البته اینجا ایران است، نه آلمان و برزیل. می خواهم بازیکنانم بدانند که من با آنها 

هستم و بدانند که بهترین ها را برای دربی انتخاب می کنم.

 شفر: مقابل بهترین تیم ایران فقط برد می خواهیم برانکو: فقط برد می خواهیم حتی اگر نیم به هیچ باشد!
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 چگونه ریزش مو را برطرف کنیم؟
همزمان با کوتاه شدن روز و دگرگونی آب و هوا در فصل پاییز بسیاری افراد با 
مشکلاتی همچون ریزش موی سر و حمله های آسم و آلرژی مواجه می شوند که برای 

برطرف کردن این مشکل ها راه حل های موثری وجود دارد.
اگر به تازگی زمانی که مو های خود را شانه می کنید مقدار زیادی موی از دست 
می دهید یا دچار تشدید حمله های آسم و آلرژی، خشکی و خارش پوست بدن و حتی 

دیدن کابوس های شبانه شده اید این مشکل ها به دلیل تغییر فصل است.
با وجود آنکه بیشتر افراد در فصل های سرد سال دچار افسردگی و کسالت می شوند، اما 
دگرگونی آب و هوا افزون بر سلامت روحی بر جسم و ظاهر افراد نیز می تواند اثر بگذارد.
به تازگی دانشمندان سوئدی در یک پژوهش که در مجله پزشکی پوست و مو 
)Dermatology( به چاپ رسیده است با بررسی بر روی 800 زن سالم دریافتند بیشتر 

این افراد در فصل پاییز دچار مشکل ریزش موی سر می شوند.
کارشناسان یکی از دلایل ریزش موی را کاهش نور خورشید و کمبود ویتامین D در 
بدن بانوان در فصل پاییز می دانند. براساس پژوهش ها ویتامین D به شدت بر تقویت 

مو ها موثر و کاهش آن در بدن سبب ریزش موی سر می شود.
از جمله دیگر دلایل بروز ریزش موی سر کمبود آهن و ید مورد نیاز بدن است که 

سبب ریزش مو ها می شود.
برای جلوگیری از ریزش موی سر و تقویت آنها افراد باید در رژیم غذایی خود مرغ، 

گوشت بدون چربی، ماهی، تخم مرغ، دانه های آجیل و لوبیا را قرار دهند.
مصرف میوه و سبزی های تازه، سیر، عدس، سیب زمینی شیرین، دانه سویا، تخم 
کتان، تخمه کدو تنبل و نوشیدن آب به میزان کافی نیز در جلوگیری از بروز ریزش موی 
سر موثر است. در صورت تداوم ریزش موی سر مشاوره با متخصص، انجام درمان های 
رایج ریزش موی سر، استفاده از محلول های موضعی و مصرف مکمل های خوراکی 
حاوی زینک می تواند موثر باشد. یکی دیگر از مشکل هایی که افراد در فصل های سرد 
سال با آن مواجه هستند بروز اگزما، خشکی و خارش پوست بدن و صورت است که 

برای از بین بردن این مشکل نوشیدن مقدارکافی آب درطول روز بسیارمفید است.
حفظ رطوبت و آبرسانی به پوست از طریق استفاده از کرم های مرطوب کننده مفید 

نیز می تواند سبب تسکین اگزمای پوستی شود.
استفاده از کرم مرطوب کننده به ویژه پس از استحمام مانع از خشکی، خراش و 

خارش پوستی می شود.
از جمله میوه و سبزی های مفید برای سلامت بدن می توان کلم، اسفناج، کلم بروکلی، 

میوه های حاوی آنتی اکسیدان و بتاکاروتن، چون مرکبات و انواع توت ها را نام برد.
مصرف مواد غذایی حاوی اسید های چرب امگا 3 و امگا 6 نیز برای سلامت پوست و 

شادابی آن بسیار مفید است.
نوشیدن چای سبز و خودداری از مصرف قهوه به میزان زیاد نیز می تواند سبب دریافت 
مواد مغذی به بدن و تقویت پوست و فولیکول های موی سر شود.قهوه در شب نیز به 

ترمیم بافت ها و تولید فولیکول های جدید مو کمک می کند.
ریزش موی سر و بروز چین و چروک پوستی می تواند سبب ناراحتی، کاهش اعتماد 
به نفس و آسیب به سلامت روحی افراد شود به همین دلیل کارشناسان به افراد توصیه 

می کنند مراقبت لازم را از پوست و موی خود انجام دهند.
از جمله دیگر موادغذایی مفید برای حفظ سلامتی پوست و مو خوردن میان وعده های 
سالم شامل انجیر، خرما، کشمش، فرنی، آب پرتقال طبیعی و تازه، تخم مرغ، ماء الشعیر، 

برنج قهوه ای و مواد لبنی است.
حمله های آسم و آلرژی نیز در فصول سرد سال به دلیل خشکی هوا، بارش باران 
و برف و نیز کاهش تابش نور خورشید افزایش می یابد که با اصلاح الگوی تغذیه، 
قرارگرفتن در معرض نور خورشید و مصرف مکمل های ویتامین D این مشکل تا 37 

درصد در مبتلایان کاهش پیدا می کند.
افرادی که دچار کابوس های شبانه می شوند نیز با مصرف مواد غذایی مفید، انجام 
ورزش یوگا و مدیتیشن، خوردن میزان بیشتر پنیر در وعده صبحانه، خوردن مکمل 
روغن ماهی حاوی امگا سه و مصرف جگر گوسفندی مشکل کابوس شبانه در آنها 
برطرف می شود. با رعایت این راهکار ها افزون بر حفظ زیبایی و سلامت پوست و مو دچار 

بیماری های فصلی شایع از جمله آنفلوآنزا نیز نمی شوید.

دلایل مرگ ناگهانی ورزشکاران چیست؟
مرگ ناگهانی در ورزش و ورزشکاران یک رخداد بسیار نامطلوب و متاثر کننده است.

مرگ ناگهانی می تواند هم در ورزشکاران آماتور و هم در ورزشکاران حرفه ای چه 
جوان و چه مسن رخ دهد.

اگر چه این امر امری نا مطلوب است، خوشبختانه میزان بروز آن نادر است؛ اما به دلیل 
تاثیر زیاد آن روی جامعه ورزشی توجه به آن زیاد بوده است.

در بسیاری از موارد پس از رخ دادن این امر نمی توان ورزشکار را زنده نگه داشت، 
اما امداد فوری و عملیات احیای قلبی ریوی در برخی موارد می تواند وی را به زندگی 

مجدد بازگرداند.
میزان بروز مرگ ناگهانی در ورزش

طی تحقیقات انجام شده در ورزش، میزان بروز این بیماری حدود 1 نفر در صد هزار 
نفر ورزشکار در سال می باشد.

به نظر می رسد بروز عوارض این بیماری در ورزش های فوتبال، دومیدانی، دوچرخه 
سواری و بسکتبال بیش از سایر ورزش ها باشد.میزان بروز آن در مردان و زنان نیز تفاوت 

محسوسی ندارد و در هر دو جنس می تواند رخ دهد.
ورزشکارانی که دچار مرگ ناگهانی شدند

شاید بتوان گفت که اولین مرگ ناگهانی ثبت شده در تاریخ ورزش به ۲500 سال قبل 
بر می گردد، زمانی که دونده ماراتن یونانی پس از طی مسافت 4۲ کیلومتر بین دشت 

ماراتن و آتن، دچار مرگ آنی شد.
از آن زمان تا کنون ورزشکاران زیادی دچار چنین رخدادی شده اند که شاهد نمونه 

های آن در دوران معاصر هستیم.
از عالم فوتبال شروع می کنیم ؛ "فوئه"، فوتبالیست مشهور تیم ملی کامرون، در سن 
۲3 سالگی، در حالیکه در جام کنفدراسیونها مشغول بازی بود، دچار ایست قلبی شد 

و در دم جان سپرد.
نمونه دیگر، »موروسینی« فوتبالیست ایتالیایی است که در حین مسابقه دچار حمله 

قلبی شد که علی رغم تلاش های فراوان تیم پزشکی، جان خود را از دست داد.
»میکولوش فهر« فوتبالیست جوان دیگری است که در مسابقات جام باشگاه های 

پرتغال دچار مرگ ناگهانی شده است.
در حوزه بسکتبال نیز ما قربانیان مشهوری داریم، از جمله مرگ »هانک گاترز« قهرمان 
آمریکایی در لیگ برتر این کشور. »فالیمن« ستاره المپیک تیم والیبال آمریکا، در حالی 
مرگ آنی حین مسابقه با تیم والیبال ژاپن را تجربه کرد که از بیماری خود به نام سندرم 
مارفان اطلاعی نداشت. در ایران نیز هر از چند گاهی شاهد چنین رخدادهایی هستیم؛ 
»منوچهر توسلی« کوهنورد نام آشنای تهرانی، در حین کوهنوردی دچار ایست قلبی 

شد و درگذشت؛
»مسلم طلوعی« قهرمان عضو تیم ملی فوتسال کشور، قربانی دیگری است که در 
خلال بازی جام رمضان دچار مرگ ناگهانی شد وجان خود را از دست داد. نمونه های 
دیگر »افشین شعبانیان«، دونده با سابقه ماراتن و »نوید بهنیا« قهرمان پرورش اندام 

هستند.
علل مرگ ناگهانی در ورزش

بیش از 80 درصد علل مرگ ناگهانی در میادین ورزشی ناشی از یک بیماری ژنتیکی 
یا مادرزادی تشخیص داده نشده است که از بدو تولد در سیستم قلبی عروقی آنها 

وجود داشته است.
شواهد حاکی از آن است که ورزش و فعالیت شدید، خطر مرگ ناگهانی را در این 

گونه افراد افزایش می دهد.
کاردیومیوپاتی  به  توان  می  جوان  ورزشکاران  در  ناگهانی  مرگ  علل  جمله  از 
هیپرتروفیک اشاره کرد که به عنوان شایعترین علت مرگ ناگهانی در ورزشکاران زیر 

35 سال در نظر گرفته می شود و عامل یک سوم مرگ های مرتبط با ورزش است.
تصلب شرایین یا تنگی عروق کرونر قلب نیز شایع ترین علت مرگ ناگهانی در سنین 

بالای 35 سال در ورزشکاران است.
- اختلال شدید دریچه های قلبی
- اختلال در ریتم سینوسی قلبی

- پارگی های عروقی ) در زمینه گشادی یا آنوریسم عروقی (
- حوادث عروقی مغز مثل خونریزی های مغزی

- علل ریوی مثل اسپاسم شدید راه های هوایی در زمینه آسم و …
در صورتی که مرگ ناگهانی در ورزشکارانی که بیماری زمینه ای قلبی ندارند، رخ 
دهد، شایع ترین علت آن اصابت ضربات محکم به قفسه سینه در حین ورزش هایی 

چون فوتبال است که بلافاصله منجر به آریتمی و مرگ می شود.
پیشگیری

پرداختن منظم به ورزش، نه تنها بروز مرگ ناگهانی را افزایش نمی دهد، بلکه به نحو 
چشمگیری آن را کاهش می دهد، اما ورزش بسیار شدید، نامنظم و طولانی برعکس 

بروز این امر را افزایش می دهد.
از آنجا که مرگ ناگهانی را در بسیاری موارد نمی توان درمان و احیا نمود، بهترین 
راه، پیشگیری است. بنابراین توجه به علل این مشکل پیش از شروع ورزش، اهمیت 

بالایی دارد.
لازم است تمامی ورزشکاران قبل از ورود به ورزش حرفه ای یا نیمه حرفه ای ، به 
پزشکان ورزشی و متخصصان قلب و عروق مراجعه کرده و تحت معاینه قلبی قرار 

بگیرند.
اما با توجه به اینکه معاینه قلبی بسیاری از این بیماری ها معمولا طبیعی است، 
بررسی کامل قلبی شامل نوار قلب، اکوی قلب و تست ورزش باید بصورت روتین از کلیه 
ورزشکاران به عمل آید و این غربالگری برای افرادی که به فعالیت ورزشی ادامه می 

دهند، به طور سالانه ادامه پیدا کند.

علمی و سلامت 
پنجشنبه -چهارم آبان ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4410

اگر فرزندتان زیاد سرما می خورد، بخوانید
یک فوق تخصص بیماری  های اطفال گفت: نزدیک به ۲00 ویروس مختلف باعث 
بروز سرماخوردگی در افراد بویژه کودکان می شود که برخی از این ویروس ها به 

شدت خطرناک بوده و گاها باعث مرگ می شوند.
آنفلوآنزا و  افزود: سرماخوردگی،  این مطلب  بیان  با  دکتر عباس مومن زاده  
عفونت های تنفسی یکی از بیماری های شایع در این فصل و در بین کودکان 
است و یکی از علل مرگ و میر آنهاست. وی ادامه داد: این عفونت های تنفسی در 
شکل های مختلفی خودنمایی می کنند، این عفونت ها اگر در بخش فوقانی باشد 
شامل عفونت سیوزیت، التهاب سینوس ها، گوش و گلو و لارنژیت می شود که 
لارنژیت بیماری ای به شدت خطرناک است که اگر به موقع ارزیابی و مورد درمان 
قرار نگیرد می تواند باعث مرگ کودک شود. مومن زاده افزود: اگر این عفونت ها 
در بخش های تحتانی ایجاد شود برون شیت و برون شولیزم را منجر می شود که 
این روزها بچه های کوچک زیر یک سال خیلی به آن مبتلا می شوند، این بیماری 
خود را به شکل آسم و با علائم تند شدن تنفس و خس خس کردن سینه نشان 
می دهد. این فوق تخصص بیماری  های اطفال تصریح کرد: پنومونی عاملی مهم در 
مرگ و میر بچه ها است که خوشبختانه آمپول پلوموکت و هموفولوت آنفلوآنزا به 
کشور وارد شده است. هموفولوت آنفلوآنزا به شبکه واکسیناسیون روتین کشور وارد 
شده اما پلوموک به صورت خصوصی تزریق می شود که بزودی به برنامه کشوری 

هم وارد الحاق خواهد شد چون این واکسن بسیار گران است.
چه کسانی باید واکسن بزنند؟

مومن زاده گفت: سرد شدن و تغییر یکباره درجه حرارت بدن بچه ها از عوامل مهم 
سرماخوردن آنهاست. این فوق تخصص بیماری  های اطفال تصریح کرد: کودکان 
سالم اگر حداقل سه ساعت با بچه ای که بیماری عفونی تنفسی دارد، تماس 
داشته باشد،سرما خواهد خورد. بچه هایی که بیمار هستند نباید در مراکز جمعی 
حاضر شوند و یک تا دو هفته باید استراحت کنند. وی ادامه داد: ۲00 نوع ویروس 
سرماخوردگی داریم که هر کدام از اینها وارد بدن بچه بشود بیماری رخ می دهد، 
100 مورد از این ۲00 ویروس سرما خوردگی عادی ایجاد می کنند اما برخی از 
آنها ویروس های بسیار خطرناکی هستند و سردسته همه اینها آنفلوآنزاست. در این 
فصل باید به بچه های 4 ماه تا 6 سال و بچه هایی که بیماری قلبی، تنفسی مزمن، 
کلیوی مزمن، قند یا متابولیک دارند، واکسن آنفلوآنزا بزنند. معلمان هم باید این 
واکسن را بزنند، خانوادهایی هم که بچه زیر شش ماه دارند و نمی توانند به آنها 

واکسن بزنند خودشان باید واکسن بزنند.

چرا به غذاهای شور و شیرین علاقه مندیم؟
انتخاب  از علت  آمریکا  رژیم غذایی  و  آکادمی  از  تغذیه  از کارشناسان  یکی 
خوراکی های شور و یا شیرین می گوید و اینکه چگونه می توان هنگام اشتیاق برای 
خوردن غذایی خاص، انتخاب مناسبی داشت. او معتقد است دیگر وقت آن رسیده 

که مردم به نوع غذای مصرفی خود توجه کافی نشان دهند.
اشتیاق برای خوردن خوراکی های شیرین یا شور، هرکدام نشانه ای از کمبود مواد 
مغذی خاصی در بدن هستند. در تحقیقات مشخص شده، بدن عاشقان غذاهای شور 
و نمکی، دچار عدم تعادل در مواد معدنی است. در واقع میزان کلسیم و منیزیم بدن 
این افراد بسیار کم شده است. البته احتمال دیگری مانند عدم تعادل الکترولیت های 
بدن این افراد نیز وجود دارد. خوردن تخم کدوی بوداده، می تواند تاحدی این اشتیاق 
را متعادل کند. همچنین افرادی که به خوراکی های شیرین تمایل نشان می دهند، 
احتمال دارد به کمبود قند در خون، مبتلا باشند. در این حالت این افراد حتی پس 
از صرف غذا، به سراغ نوعی خوراکی شیرین می روند. گاهی اوقات هم فرد می خواهد 
با خوردن یک خوراکی شیرین، طعم باقیمانده از غذا در دهان را متعادل کند. البته 
دلیل دیگر این اشتیاق تربیت بدن به این صورت است. وقتی به خوردن خوراکی های 
شیرین عادت کنید، هر لحظه بدن تان در جستجوی چنین غذایی است. با خوردن 
میوه های سالم شیرین می توان اشتیاق به خوردن خوراکی های شیرین را کنترل 
کرد. به گزارش طبنا، تغییر در اندازه غذاهای شور و یا شیرینی که می خوریم و 
مصرف غذاهای سالم که مواد مغذی مورد نیاز بدن مان را تامین کند، باعث می شود 

دایما به یک نوع خوراکی خاص اشتیاق غیرمعمول نشان ندهیم.

با توجه به نوع زندگی امروزی جوامع، بیماریهای خاص و از حمله »ام.اس« 
روندی رو به افزایش دارد. در این میان علاوه بر تلاش برای به حداقل رساندن 
عوامل ایجاد این بیماریها، آنچه اهمیت دارد اصلاح نحوه برخورد افراد با این 

بیماری و مدیریت روحی- روانی آن است.
 اینکه چطور افراد بیماری را بپذیرند و سعی در مهار علایم و عوارض ناشی 
از بیماری داشته باشند، خیلی مهم است، چراکه جدای از مراقبتها و درمانهای 
پزشکی آنچه به روند بهبود بیمارکمک خواهد کرد آمادگی روحی و داشتن 
روحیه برای پذیرش بیماری است. از جمله بیماریهایی که داشتن روحیه و 
اعتماد به نفس تاثیر بسزایی در کنترل علایم و پیشرفت آن دارد و متاسفانه 
تعداد مبتلایان به آن نیز کم نیست، ام.اس است. در این نوشتار به راه های کنار 

آمدن با بیماری ام.اس پرداخته شده است.
شاد باشید

اگر مبتلا به ام.اس هستید،هیجانات و احساسات منفی خود را با لمس 
واقعی آنها تصفیه کنید. مثلا با صدای بلند بخندید و خندیدن را با تمام 
وجودتان احساس کنید. شما باید به خودتان و بدنتان این فرصت را بدهید 
که تفاوت یک خنده از ته دل و حس عصبانیت و ناراحتی را از هم تشخیص 

بدهد.
توانایی خود را باور کنید

خودتان را محدود نکنید. از اینکه به خودتان بگویید این کار را نمی توانی 
انجام بدهی یا هیچ کاری برای مدیریت بیماری نمی توانی انجام دهی، اجتناب 
کنید. انتخاب راهی که برای خودتان و آینده اتان برمی گزینید با شماست. 
پس انتخابتان را عوض کنید و با خود بگویید من راهی برای مراقبت از خودم 
پیدا خواهم کرد زیرا نمی خواهم از این که هستم بدتر شوم. باید جلوی روند 

پیشرقت بیماریرتان را بگیرید وشما حتما می توانید.
به آنچه که به خودتان می گویید باور داشته باشید. اگر به حرفهایی که می 
زنید باور نداشته باشید، راه رسیدن به آن هموار نخواهد شد. شاید به اینکه همه 
چیز درست خواهد شد باور نداشته باشید، اما به اینکه امروز، روز خوبی خواهد 

بود یا حتی 5 دقیقه بعد همه چیز خوب خواهد بود را باور دارید.
مثبت بیندیشید

به دنبال نشانه های مثبت بگردید. همه ما نشانه هایی از رسیدن به آنچه باور 
داریم پیدا خواهیم کرد، بنابراین به خود بگویید که همه چیز بهتر خواهد شد.

با خود مهربان باشید
با خودتان مهربان باشید. روشی بیابید که بتوانید با خودتان صحبت کنید و 
حالت فرار از خود و اتفاقی که برایتان افتاده را بشکنید. با خودتان کنار بیایید و 

سعی کنید بیماری و شرایطی که در آن قرار گرفته اید را بپذیرید.
رفت و آمد کنید

روابطتان را با فامیل، آشنایان و دوستانتان بیشتر کنید. داشتن روابط اجتماعی 
بیشتر و قوی تر بر سلامت روحی و جسمی شما تاثیرات مثبتی می گذارد و 

عملکرد مغزتان را بهبود می بخشد.
خوب بخوابید

بیشتر بخوابید. خواب در بیماری ام.اس به دلیل رفع مشکلات یادگیری و 
خستگی وبهبود عملکرد مغز و حافظه مهم است، همچنین باعث می شود که 

شادتر باشید.
ورزش کنید

به طور منظم ورزش کنید. ورزش به مدیریت ام اس، بهبود کیفیت زندگی و 
تعادل رفتاری و کنترل افسردگی و نگرانی کمک خواهد کرد. روزی 30 دقیقه 

پیاده روی کنید.
با چالش به وجود آمده در زندگی دست و پنجه نرم کنید و آن را از پا درآورید. 
مطمئن باشید که اگر در این مبارزه پیروز شوید چالشهای بعدی راحت تر 

خواهند بود.
آگاه شوید

اطلاعات خودتان را از بیماری افزایش دهید. هر چه در زمینه بیماری تان آگاه 
تر باشید و با علایم ونشانه هایش آشناتر شوید، بهتر آن را مدیریت خواهید کرد. 

در این زمینه از پزشک خود و متخصصین اعصاب کمک بگیرید.

 

اصفهان  علمی وتحقیقاتی  شهرک  پژوهشگران 
نانو ذراتی را برای تصفیه فاصلاب و پساب معرفی 
کردند که با کاهش هزینه های تولید، اقدام به تصفیه 
این ماده  امیدوارند  این محققان  فاضلاب می کند؛ 
تولیدشده را برای تصفیه فاضلاب انسانی و صنعتی 

کاربردی کنند.
سینا صمیمی، مجری طرح عنوان طرح اجرا شده 
را تجاری سازی نانو ذرات "فرات" عنوان کرد و گفت: 
عمده استفاده از نانو ذرات در تصفیه آب و فاضلاب 

است.
وی با بیان اینکه در کشورهای جهان سوم برای 
تصفیه آب از کلر استفاده می شود، افزود: به دلیل ارزان 
بودن کلر از این ماده برای تصفیه آب استفاده می شود 
و این در حالی است که استفاده از این ماده علاوه بر 
بروز سرطان، مشکلاتی نظیر بروز بیماری های کبدی 

و کلیه و خشکی پوست را به همراه دارد.
صمیمی با تاکید بر اینکه در این مطالعات به دنبال 
جایگزین کردن ماده ای با کلر هستیم، یادآور شد: در 
این مطالعات نانو ذرات فرات را پیشنهاد کردیم که 
عملکردی همانند کلر دارد، ولی کارایی آن بالاتر است 

ضمن آنکه ارزان قیمت است.
خاصیت  تنها  کلر  اینکه  بیان  با  طرح  مجری 
اضافه  گندزدایی داشته و ضد عفونی کننده است، 
کرد: ولی نانو ذرات فرات، علی رغم آنکه گندزدا و ضد 
عفونی کننده هستند، حالت انعقاد زایی هم دارند و 
امیدواریم این ماده را برای تصفیه فاضلاب انسانی و 

صنعتی کاربردی کنیم.
با  آهن  اکسیدهای  شامل  را  فرات  صمیمی 
ظرفیت های بالاتر از 3، 4، 5، 6 و 8 ظرفیتی توصیف 
کرد و یادآور شد: اکسید آهن 6 ظرفیتی یا اکسید 
فرات 6 ، ماده ای است که با روش های مختلفی سنتز 
شده است و قیمت تمام شده آن بالا است، ولی در 
این مطالعات با روش های خاصی توانستیم قیمت آن 

را کاهش دهیم و تجاری سازی کنیم.
این محقق با اشاره به کاربردهای این ماده، اضافه 
کرد: این ماده قادر به حذف بو، حذف رنگ، حذف 
فلزات سنگین و حذف باکتری ها است، از این رو 

دارای کاربردهای وسیع در تصفیه آب دارد.
وی ادامه داد: به دلیل قیمت تمام شده این ماده 
ما در مدت 6  و  تاکنون تجاری سازی نشده است 
سال توانستیم قیمت آن را کاهش دهیم تا توجیه 
اقتصادی داشته باشد و به سمت تجاری سازی این 

ماده حرکت کنیم.
ماده 90 درصد  این  کرد:  نشان  صمیمی خاطر 

کارایی دستگاه های تصفیه آب را دارد.
وی با بیان اینکه در این مطالعات نانو ذرات فرات 
در 3 شکل "محلول"، "کیک" و "پودر" تولید شده 

است، گفت: بسته به اینکه از این ماده در چه صنایعی 
با چه PH می توان استفاده کرد، از مزایای این ماده 

بهره مند خواهد شد.
صمیمی با اشاره به نحوه کاربرد این ماده، توضیح 
داد: محلول وارد تانک ذخیره می شود و به وسیله 
یکسری از میکسرها هم زده می شود و ماده توسط 
دستگاهی به تانک تزریق می شود و به این ترتیب 

ماده فرات با فاضلاب میکس خواهد شد.
مجری طرح اضافه کرد: بعد از مدتی ذرات آلودگی 
به یکدیگر می چسبند و به دلیل وزن بالایی که دارند، 
ته نشین می شوند و کف تانک تشکیل لجن می دهند.

از  این مرحله آب روشن  از  بعد  وی اضافه کرد: 
بخش بالا و لجن ته نشین شده از بالا خارج می شود 

و به این صورت آب تصفیه می شود.
تولید  برای  شده  روش استفاده  به  محقق  این 
این نانو ذرات اشاره کرد و گفت: فرات به 3 روش 
الکتروشیمیایی، شیمیایی تر و شیمیایی خشک تولید 
می شود و بهترین روش تولید آن الکتروشیمیایی 

است، ولی دو ضعف بزرگ دارد.
وی پایین بودن راندمان و نرخ تولید را از نقاط 
ضعف این روش تولید نام برد و اضافه کرد: ما در 
این روش، روش الکترو شیمیایی سنتی را به سمت 
پلاسمای محلولی توسعه دادیم، برای این منظور از 
جریان و ولتاژ بالاتری در آن استفاده کردیم، ضمن 

آنکه فرآیندهای تکنیکال تری را به کار بردیم.
به گفته این محقق، بالا رفتن راندمان و مصرف 
انرژی پایین تر از جمله عوامل کاهش قیمت تمام 

شده نانو ذرات فرات است.
روش  این  از  استفاده  با  اینکه  بیان  با  صمیمی 
می توان در چندین سطح آب را تصفیه کرد، گفت: 
آب صنعتی را برای کاربردهای کشاورزی و یا برای 
شرب می توان تصفیه کرد، ولی میزان ماده ای که 

برای هر گرید آب استفاده می شود، متفاوت است.

تولید واکسن 70 سویه از بیماری "پنومونی"تصفیه اقتصادی فاضلاب و پساب با نوعی نانوذرات
محققان در یک پژوهش جدید موفق به توسعه یک واکسن شدند که سویه های 

مختلفی از "پنومونی" را هدف قرار داده و می تواند جان هزاران نفر را نجات دهد.
مطالعات اولیه نشان می دهد که این واکسن جدید به طور موثر از افراد در برابر انواع 
باکتری هایی که باعث بیماری های "پنوموکوک" از جمله "پنومونی"، "مننژیت" و 

"سپسیس" می شود محافظت می کند.
از آنجا که در اوایل سال ۲000 واکسن هایی که بیشترین میزان مرگ و میر ناشی 
از پنومونی را هدف قرار داده اند معرفی شدند، سازمان جهانی بهداشت تخمین می زند 

مرگ و میر جهانی کودکان از این بیماری به نصف کاهش یافته است.
علاوه بر تغذیه بهتر و دسترسی به آنتی بیوتیک ها، این واکسن توانست علیه ۲3 
باکتری کشنده که باعث مرگ ناشی از پنومونی می شود، جان میلیون ها نفر را نجات 

دهد.
اکنون یک تیم از دانشمندان دانشگاه بوفالو و مرکز پزشکی لانگون دانشگاه نیویورک 
یک واکسن جدید ایجاد کرده اند که 50 سویه دیگر از باکتری به نام "استروپتوکوک 
باعث  که  ای  اولیه  باکتری های  )Streptococcus neumonia(،یعنی  پنومونیه" 

بیماری های پنوموکوک می شوند را هدف قرار می دهد.
یکی از محققان این پژوهش اظهار کرد: "ما پیشرفت های فوق العاده ای در مبارزه با 
گسترش پنومونی به خصوص در میان کودکان ایجاد کرده ایم، اما اگر بخواهیم خود را 
از شر این بیماری خلاص کنیم، باید واکسن های هوشمندانه تر و مقرون به صرفه تری 

ایجاد کنیم".
کمتر از 10 درصد از موارد فعلی بیماری پنوموکوک در کودکان ایالات متحده با 
واکسن های فعلی رفع نمی شوند اما واکسن جدید به گونه ای طراحی شده که می تواند 

به طرز ارزان تر و سریع تری تولید شده و با این سویه ها مبارزه کند.

چنگال ضد صدای غذا خوردن ساخته شد!
یک شرکت ژاپنی چنگالی ساخته که مجهز به حسگر است. این حسگر صدای غذا 

خوردن فرد را ردیابی و با پخش موسیقی آن را پنهان می کند.
به تازگی در ژاپن چنگالی اختراع شده که صدای غذاخوردن افراد در جمع را 
با پخش اصوات و موسیقی پنهان می کند شرکت ژاپنیNissin که  محصول 
غذایی نودل را تولید می کند، این چنگال را به نام  Otohiko ساخته است. 
این محصول سروصدای غذا خوردن را ردیابی و با اصواتی دیگر آن را پنهان 

می کند.
جالب آنکه چنگال مذکور چند نوع صدای غذا خوردن را ردیابی می کند. هنگامیکه 
چنگال متوجه می شود غذا خوردن فرد با سروصداست، به اپلیکیشنی روی موبایل 

کاربر متصل می شود و اصواتی را برای پنهان کردن آن منتشر می کند.
باتری گجت یک ساعته است و  البته باید توجه داشت که دسته قاشق بسیار بزرگ 
است. همچنین چنگال ضد آب نیست. از چنگال ضد ملچ ملوچ  فقط 5 هزار نمونه 

در ژاپن فروخته می شود.

پیش بینی بیماری قلبی از روی مچ پا !
با استفاده از پردازنده های ای آر ام و رایانه های جیبی، فناوری جدیدی به منظور 

پیش بینی احتمال ابتلای افراد به بیماری های خطرناک قلبی ابداع شده است.
 وسیله ای که با استفاده از این سخت افزارها ابداع شده مجهز به یک اسکنر هوشمند 
و همین طور دوربین است که در منزل و توسط افراد عادی نیز برای بررسی وضعیت 

سلامت افراد قابل استفاده خواهد بود.
این سیستم با بررسی اندام تحتانی بیمار و همین طور مچ پای او در زمان راه رفتن 
می تواند پیش بینی کند که احتمالا فرد در چه زمانی ممکن است به یک بیماری 

قلبی خطرناک مانند گرفتگی رگ ها و سکته قلبی دچار شود.
وسیله یادشده علاوه بر تعداد زیادی حسگر و دوربین و پردازنده مرکزی کوچک 
دارای حافظه ای برای ذخیره سازی اطلاعات، سیستم ارتباطی بی سیم و یک سوئیچ 
شبکه ای برای اتصال به اینترنت است. هر یک از حسگرها و دوربین های این ابزار 

وظیفه محاسباتی خاصی بر عهده دارد.
در آینده، در صورتی که دستگاه یادشده وضعیت بیماری را حاد تشخیص دهد، 
اطلاعات وی برای پزشک او و مرکز درمانی وی ارسال خواهد شد تا اقدامات 
ضروری بر روی بیمار صورت گیرد. قیمت و زمان عرضه این محصول هنوز مشخص 

نیست.

محققان دانشگاه "نورث وسترن" معتقدند که راهی را برای تحریک "کلید 
مرگ")kill switch( سلول های سرطانی پیدا کرده اند.

این دانش به طور بالقوه می تواند راه را برای یافتن درمانی که در آن سلول های 
سرطانی خودکشی کنند، هموار کند.

سرطان زمانی شکل می گیرد که سلول ها از روال طبیعی و عادی خود خارج 
شده و شروع به تکثیر بی رویه و سریع تر از حد طبیعی می کنند.

در نهایت سلول های اضافی باعث تشکیل تومور شده و به زودی سرطان توجه 
سیستم ایمنی بدن را به خود جلب کرده که این روند به حذف سلول های 

خطرناک می انجامد.
سیستم ایمنی بدن همیشه به موقع پاسخ نمی دهد و سرطان از ترفندهایی 

برای مخفی ماندن در مراحل اولیه استفاده می کند.
حال با علم به اینکه سیستم ایمنی بسیار پیچیده بوده و نسبتا دیر وارد عمل 
می شود و اینکه سرطان بیش از میلیون ها سال است که پابرجا مانده، سوالی که 
مطرح می شود این است که چگونه سیستم ایمنی توانسته تاکنون تا حدودی به 

مبارزه با این بیماری بپردازد؟
"مارکوس پیتر"، نویسنده اصلی این مطالعه می گوید: "از آنجا که تاریخچه 
سرطان به سالها قبل باز می گردد، بنابراین طبیعت باید مکانیزم ایمن سازی برای 
جلوگیری از سرطان یا مبارزه با آن را در لحظه وقوع ایجاد کرده باشد زیرا اگر این 

طور نبود ما در حال حاضر وجود نداشتیم."
بنابراین محققان این پژوهش تصمیم به کشف مکانیزمی که در ژنوم قرار دارد 
گرفتند. این یک جستجوی حیرت انگیز بود، زیرا هر کلید مرگ تنها در یک 

سلول و در لحظه ای که سلول سرطانی می شود فعال می شود.

در نهایت، تیم سلاح های مولکولی که به دنبال آن بودند را یافتند که در یک 
ابزار که برای مطالعه ژن ها از آن استفاده می کردند پنهان شده بودند.

توالی های ژن خاص که در سراسر ژنوم انسان پخش می شوند، می توانند به 
)siRNAs(مولکول هایی که آر.ان .ای  های خاموشگر یا آر.ان .ای مداخله گر کوچک

نیز نامیده می شوند، تبدیل شوند.
هنگامی که این مولکول ها به سلولها معرفی می شوند، فعالیت ژن های ساخته 

شده را سرکوب می کنند.
 بنابراین این تیم آر.ان .ای  های خاموشگری را توسعه دادند که سه ژن اصلی 
که عامل ابتلا به سرطان هستند را هدف قرار داده و به طور موثر باعث می شوند 

که سلول ها خود را بکشند.
از آنجایی که این مولکول ها بر روی سه ژن مختلف تأثیر می گذارد، به یک باره 
باعث مرگ چندین سلول می شوند، به این معنی که سرطان نمی تواند در برابر 

درمان مقاومت ایجاد کند.
محققان این مکانیزم را مکانیزم کشتار سلولی "مرگ ناشی از حذف ژن بقا" 

)DISE(، می نامند.
محققان  اما  اعمال شود،  هر سلولی  در  اساسا  می تواند   )DISE( مکانیسم 
به  این مکانیسم تمایل بیشتری  می گویند که آزمایش ها نشان می دهد که 
سلول های سرطانی نشان می دهد. محققان این روش درمانی را در موش های 
مبتلا به سرطان تخمدان آزمایش کردند و دریافتند که رشد تومور در آنها به 
شدت کاهش می یابد و هیچگونه عوارض جانبی سمی و نشانه ای از مقاومت 
در برابر سرطان در برابر این مولکول ها ایجاد نمی شود. محققان امیدوارند که این 

تکنیک یک گزینه درمانی مناسب باشد.

روشن شدن "کلید مرگ" سلول های سرطانی در موش ها

 »ام.اس« پایان زندگی است؟
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 7 صفر به روایتی ، سالروز شهادت مردی است که او را کریم 
اهل بیت )ع( نامیده اند، امامی که دو مرتبه تمام ثروت خود را 
در راه خدا خرج و سه مرتبه دارایی اش را به دو نیم کرده، نیمی 

را برای خود و نیم دیگر را در راه خدا انفاق کرد.
امام دوم شیعیان جهان در شب سه شنبه، نیمه ماه مبارک 
رمضان سال سوم هجرت و در دامان حضرت زهرا )س( و امیر 

المومنین علی )ع( دیده به جهان گشود. 
امام حسن )ع( نخستین اولاد پسر از دختران پیامبر گرامی 
اسلام و شبیه ترین افراد به رسول خدا )ص( بودند که نشانه 
های پیامبر اسلام، حضرت علی )ع( و فاطمه )س( در او به 
طور کامل محسوس و هویدا بود تا جایی که صورت وی چون 
جدش، سیرت او چون پدرش و در عصمت و عفت چون 

مادرش بود. 
رسول خدا )ص( در باره امام حسن )ع( فرموده اند 'حسن 

مایه زینت عرش است'. 
حضرت مجتبی )ع( دارای یک سلسله فضائل اخلاقی و 

ملکات نفسانی بود که منحصر به خود آن حضرت است.
یک  که  بود  چنان  صورتش  و  سیرت  سطوت،  هیبت، 
انسان کامل متجلی به فضائل انسانیت و هرکس او را می 
دید فرهیخته مقام او شده و هرکس به خدمتش می رسید، 

دلباخته روش سلوک او می گردید. 
از  پس  که  است  شخصی  نخستین  )ع(  حسن  امام 
امیرالمومنین )ع( اصول فضایل را عملا به مردم آموخت و 

آداب، ادب و تهذیب اخلاق را نشان داد. 
امام حسن )ع( دارای ویژگی های اخلاقی و فردی، نفسانی، 
روحی و معنوی ویژه ای بوده و برای عبادت به درگاه حق زمانی 
که وضو می گرفتند بندهای بدنش می لرزید و رنگش زرد می 
شد و چون علتش را از آن حضرت می پرسیدند، می فرمود 
'کسی که در پیشگاه حضرت حق می ایستد، رنگش زرد و 

مفاصلش رعشه برمی دارد'. 
در روایات نقل شده آن حضرت 15 مرتبه پیاده به مکه 
تا آداب حج و عمره را به جای آورد و سه  تشرف داشته 
مرتبه نیز تمام دارایی خود را بین فقرا تقسیم کرده که برخی 
نوشته اند که سه مرتبه نصف اموال خود را بین مستمندان 
توزیع کرده است.  آن حضرت در فصاحت، بلاغت، نظم و نثر 
بزرگترین شاگرد مکتب امیرالمومنین )ع( بوده و از ۲0 خطبه 
و چند نامه و احتجاج و اشعاری که از آن حضرت باقی مانده، 
نمونه بارزی از قدرت فصاحت و بلاغت در نظم و نثر این امام 
همام است.  امام حسن )ع( فرزندانش را همواره به توسعه 
علم تشویق کرده و می فرمودند 'دانش بیاموزید که شما اینک 
خردسالان این مردمید و در آینده بزرگان آنانید و چون نمی 

توانید دانشی را به سینه بسپارید، آن را بنویسید'. 
امام دوم شیعیان جهان در دوران بنی امیه و مقابل رذایل 
اخلاقی و خوی مادی گری وی قرار گرفته بود، آنان که با مال 
و منال و صندوق بیت المال مسلمین را از اطراف اهل بیت دور 
ساخته بودند اما این امام بزرگوار با خلق کریم و مکارم اخلاق و 

سجایای حمیده، مردم را به خود جلب می کردند. 
تواضع، توکل به خدا، اطعام فقرا، بردباری، ایثار، ولایتمداری، 
دینداری، تفکر و تعقل در امور اجتماعی و گره گشایی از کار 
مومنان نمونه کوچکی از خصوصیت های بارز این امام بزرگوار 

است. 

امام حسن )ع( در دوران امامت خود و در برابر فشارهای 
سیاسی و اجتماعی بنی امیه به ناچار راه صلح را در پیش گرفت 
و زمینه قیام امام حسین )ع( را در جهت امر به معروف و نهی 

از منکر فراهم کرد. 
امام باقر)ع( به نقل از جدشان فرمود: روزی امام حسین)ع( 
به نزد امام حسن)ع( آمد و هنگامی که چشمشان به برادر 
افتاد، گریه کردند. امام حسن)ع( از برادر علت گریه را جویا 
شد و امام حسین)ع( فرمود »گریه ام برای رفتار بدی است 
که با تو می شود« و امام حسن فرمود »ظلم و ستمی که بر 
من می شود، همین زهری است که به من داده می شود و به 
سبب آن به قتل می رسم، ولی بدان که هیچ روز و سرنوشتی 

مانند روز تو نیست.
آنگاه امام حسن)ع( فرمود: ای ابا عبدالله روزی بر تو خواهد 
آمد که 30 هزار نفر از مردمی که خود را مسلمان می دانند 
و مدعی هستند که از امت جد ما محمد)ص( هستند، تو را 
محاصره کرده و برای کشتن تو، جسارت به اهل بیت تو، اسارت 
خاندان تو و غارت اموال آنها اقدام می کنند. در این هنگام است 
که خدا لعن خود را بر خاندان امیه فرو فرستد و از آسمان خون 
و خاکستر فرو ریزد و همه مخلوقات حتی حیوانات درنده در 

بیابان ها و ماهیان در دریاها بر مصیبت تو گریه کنند.
زمانی که امام حسین)ع( از تدفین پیکر برادر فارغ شد، 
اشعاری به این مضمون در سوگ برادر بر زبان جاری فرمود: 
حالا که بدن مطهر تو را با دست خود کفن کرده، در قبر 
گذاشتم، از این پس چگونه می توانم شاد باشم و خود را آراسته 
سازم یا از زینت ها و امکانات دنیا بهره گیرم؟ من از این به بعد 
همواره در سوگ تو اشک خواهم ریخت و اندوهم در فراق تو 

طولانی خواهد شد.
آن حضرت پس از به خاکسپاری پیکر مطهر امام حسن 
مجتبی )ع( در مصیبت از دست دادن برادر خود فرمود: غارت 
زده کسی نیست که مالش را به غارت برده اند. بلکه غارت زده 

کسی است که مصیبت مرگ برادر را دیده باشد.

اما داستان غربت امام مجتبی)ع( در دوران حیات به گونه 
ای بود و در پس از شهادت به گونه ای، و هنگامی که امام 
حسن)ع( را مسموم کردند و حال او دگرگون شد برادرش امام 

حسین )ع( به بالین آن حضرت حاضر شدند. 
وقتی جویای احوال او گشتند، امام حسن )ع( فرمود: خود 
را در اولین روز از روزهای آخرت و آخرین روز از روزهای دنیا 

می بینم.
کریم اهل بیت پس از گواهی دادن به وحدانیت خدا اینگونه 
وصیت کردند: ای حسین، پیکر مرا در کنار جدم رسول خدا 
)ص( دفن کن به شرط آن که کسی مانع این کار نباشد و 
اگر تو را از این کار باز داشتند مبادا بر آن پافشاری کنی. چون 
راضی نیستم به خاطر این کار قطره ای خون به زمین ریخته 

شود.
وقتی از خاکسپاری پیکر مطهر امام حسن )ع( در کنار مرقد 
جد بزرگوارش جلوگیری کردند، امام حسین )ع( دستور دادند 
بدن آن حضرت را در بقیع تشییع کرده و در کنار قبر جده اش 

فاطمه بنت اسد دفن کردند.
هنگامی که زهر در بدن امام حسن)ع( اثر کرد و حالت 
احتضار به آن حضرت دست داد، اشک از چشمان ایشان 
سرازیر شد. حاضران عرض کردند که ای فرزند رسول خدا، 
آیا شما نیز با این مقام و منزلت و قرابتی که با پیامبر خدا 
)ص( دارید و با این همه عبادات و اطاعات، در این لحظات 

گریه می کنید؟
امام مجتبی)ع( در پاسخ فرمود: من برای دو چیز گریه می 
کنم. اول برای هیبت و وحشت روز قیامت که بسیار سخت 
است و دوم به سبب فراق و دوری از دوستان که این نیز کار 

مشکلی است.
اینک در ماتم امام مجتبی)ع( همین جمله التیام بخش است 
که رسول خدا)ع( فرمود: هرکسی در مصیبت فرزندم حسن 
مجتبی گریه کند، چشمان او در روزی که همه دیده ها نابینا 
خواهد بود، روشن و بینا خواهد شد و دل او در روزی که تمام 

دل ها اندوهناک خواهند بود، از غبار اندوه پاک خواهد شد و 
هرکس که مرقد او را در بقیع زیارت کند، قدم های او در پل 
صراط، در روزی که قدم ها بر آن لرزان شوند، از لغزش در 

امان خواهد ماند.
جناده فرزند ابی امیه از یاران امام حسن )ع( پس از مسموم 
شدن آن حضرت به حضور آن حضرت رسید و پس از احوال 
پرسی، از امام )ع( درخواست موعظه کرد و امام مجتبی)ع( 
فرمودند: خود را برای سفری که در پیش داری، پیش از فرا 
رسیدن اجل مهیا کن. بدان تو همواره به دنبال دنیا هستی 
و مرگ هم به دنبال توست. اندوه روزی را که هنوز نرسیده 
است بر روزی که در آن هستی بار مکن و بدان در مال حلال 
دنیا حساب و در حرام آن کیفر و عقاب، و در اموال شبهه ناک 

عتاب است.
سپس آن حضرت فرمود: برای دنیای خود به گونه ای تلاش 
کن که گویی همیشه در آن باقی خواهی ماند و برای آخرت 

خود به گونه ای کار کن که گویی همین فردا خواهی مرد.
امام حسن مجتبی)ع( حدود هفت سال از دوران زندگی 
پیامبر اسلام )ص( را درک کرد و پس از آن حضرت، حدود 30 
سال با پدر بزرگوارشان علی بن ابی طالب )ع( ملازمت داشت. 
امام مجتبی)ع( از آغاز بیعت مردم با حضرت علی )ع( تا 
لحظه شهادت آن حضرت یعنی سال چهلم هجری در مقام 
قوی ترین بازوی آن حضرت عمل کرد و در سه جنگ جمل، 
صفین و نهروان حاضر بود. پیش از جنگ جمل هم به همراه 
عمّار یاسر و قیس بن سعد به کوفه رفت و با سرکوب کردن 
فتنه ابوموسی اشعری، مردم را به جنگ با مردم بصره فرا خواند.
آن حضرت گهگاه به جای پدر نماز جمعه بر پا می داشت 
و در شب ضربت خوردن پدر قصد داشت، امیرمومنان)ع( 
را همراهی کند که با منع پدر، منصرف شد. پس از ضربت 
خوردن پدر نیز تمام تلاش خود را برای بهبود و استراحت 
آن حضرت به کار بست و در پایان به وصایای امیرمومنان)ع( 

گوش سپرد.
به مدت  امیرمومنان)ع(  از شهادت  بعد  امام مجتبی)ع( 
10 سال عهده دار مقام امامت بودند و حکومت اموی پس از 
تحمیل صلح بر امام حسن)ع( گرچه به بسیاری از اهداف خود 
رسیده بود، ولی هم چنان وجود امام مجتبی)ع( مانع از به اجرا 

درآوردن نیات پلید آنان بود.
معاویه از اجرای این تصمیم که برخلاف مفاد صلح نامه او با 
امام حسن)ع( بود وحشت داشت و می دانست که اگر در زمان 
حیات آن حضرت به چنین کاری دست بزند، بدون شک با 

مخالفت شدید امام حسن)ع( روبرو خواهد شد. 
بر این اساس تصمیم گرفت از هر راه ممکن امام )ع( را به 
شهادت برساند و پس از بررسی های زیاد، »جعده« همسر امام 
حسن )ع( دختر اشعث بن قیس را مناسب ترین فرد برای 

تحقق بخشیدن به این هدف پلید دید.
معاویه به صورت محرمانه 100 هزار درهم برای جعده 
فرستاد و به او قول داد که اگر امام )ع( را به شهادت برساند 
او را به همسری یزید درخواهد آورد و جعده به طمع وعده 
معاویه، آن حضرت را با ریختن زهر در آب آشامیدنی مسموم 
کرد و طولی نکشید بر اثر آن، کریم اهل بیت  در 7 صفر به 
روایتی یا در ۲8 صفر سال 50 هجری در سن 47 سالگی به 

شهادت رسید.

به مناسبت هفتم صفر سالروز شهادت دومین امام شیعیان

 امام حسن مجتبی کریم اهل بیت )ع(
رئیس اداره مهاجرت و گذرنامه  استان قم خبر داد؛

افزایش خدمت رسانی پلیس قم در آستانه 
اربعین حسینی)ع(

رئیس اداره مهاجرت و گذرنامه استان قم از افزایش ساعت کاری دفاتر پلیس 10+ در 
جهت خدمت رسانی به زائران اربعین حسینی)ع( خبر داد.  سرهنگ رضا نورعلیئی در 
حاشیه بازدید از دفاتر خدمات الکترونیک پلیس 10+، با اشاره به در پیش بودن ایام اربعین 
حسینی)ع( از اضافه شدن ساعت کاری مراکز پلیس 10+ و دفاتر صدور گذرنامه خبر داد 
و اظهارداشت: ساعت کاری این مراکز تا ساعت 18 افزایش یافته است. وی گفت: پلیس 
در خدمت به زائران اربعین حسینی)ع( از هیچ تلاشی دریغ نخواهد کرد و همانند سنوات 
گذشته با تمام توان و ظرفیت در خدمت زائران اربعین خواهد بود و در صورت ازدحام و 
شلوغی زیاد، بنا به صلاحدید مسئولان ذیصلاح، خدمات رسانی همانند سال گذشته در 
روزهای تعطیل هم صورت می پذیرد. رئیس اداره مهاجرت و گذرنامه استان گفت: در جهت 
نظارت بر عملکرد دفاتر خدمات پلیس 10+، بازدید سرزده از این دفاتر تا زمان اربعین در 
دستور کار قرار دارد، هر چند بررسی های میدانی حکایت از تلاش و همکاری دفاتر خدمات 
پلیس 10+ در جهت خدمت به شهروندان دارد. نورعلیئی افزود: اداره مهاجرت و گذرنامه 
استان با همکاری سایر رده های انتظامی و خدماتی و استفاده حداکثری از منابع انسانی و 
امکانات و فراهم آوردن زیرساخت های فناوری در خدمت شیفتگان مکتب عاشورا است. 
رئیس اداره مهاجرت و گذرنامه استان قم افزود: تاکید ویژه به همشهریان داریم تا فرصت 
باقی است نسبت به دریافت گذرنامه خود اقدام کنند و کار اخذ گذرنامه و یا تمدید آن را 
به روزهای واپسین مانده به اربعین موکول نکنند و همچنین برای انجام کارهای خود به 
ویژه امور مربوط به گذرنامه تنها به یک دفتر خاص مراجعه نکرده که باعث ازدحام شود، بی 
شک خروج از مبادی مرزی صرفاً با در دست داشتن اصل گذرنامه و روادید معتبر مقدور 
است و هیچ گونه خدماتی به کسانی که فاقد گذرنامه و روادید هستند، ارائه نخواهد شد 
و اینکه افراد می توانند با کارت ملی و … از کشور خارج شوند، صحت نداشته و شایعه ای 
بیش نیست. وی گفت: خروج زائران اربعین حسینی)ع( بدون گذرنامه امکان پذیر نیست و 
در صورت خروج غیر قانونی زائران از کشور علاوه بر امکان دستگیری در کشور مقابل، در 
هنگام برگشت نیز با مشکلات جدی در مرز روبرو خواهند شد. سرهنگ نورعلیئی تاکید 
کرد: به زائران توصیه می شود به صورت گروهی مسافرت کنند تا سفر مطلوب و ایمن تری را 
پیش رو داشته باشند و به هشدارهای پلیس که از طریق رسانه های جمعی اعلام می شود، 
توجه نمایند. گفتنی است، در این بازدیدها ضمن بررسی روند خدمت رسانی، به صورت 

میدانی به مشکلات شهروندان نیز رسیدگی شد.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم  مطرح کرد

همکاری شرکت شهرك های صنعتی قم با 
سرمایه گذاران خارجی

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم، از فراهم شدن زمینه توسعه همکاری شهرك 
های صنعتی استان با سرمایه گذاران خارجی با هدف رونق تولید و اشتغال خبر داد.

امیر طیبی نژاد در دیدار با سرمایه گذاران خارجی در قم اظهارداشت:  شرایط جغرافیایی 
و منطقه ای قم به گونه ای است که ذهن سرمایه گذاران داخلی و خارجی را به خود جلب 
می کند. وی با بیان اینکه طی چند سال اخیر شاهد افزایش حضور سرمایه گذاران خارجی 
در استان بوده ایم گفت: بیشتر میزبانی ها از سرمایه گذاران خارجی با هدف ارزیابی 
مزایای قم و معرفی پتانسیل های استان بوده است که توانسته است در تغییر نگاه بیرونی 
و شناساندن ظرفیت های استان بسیار موثر واقع شود طیبی نژاد در ادامه نگاه مجموعه 
مدیران قم، استاندار و نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی به امر سرمایه گذاری 
و تولید را فرصتی مغتنم برای استان برشمرد و تصریح کرد: در زمانی که تمام مسئولان 
استان همدل و همزبان بدنبال توسعه صنعتی و رونق تولید و اشتغال در استان هستند 
بایستی تمام تلاش خود را برای جذب و ماندگاری سرمایه گذاران و بخصوص سرمایه 
گذاران خارجی در قم  بکاربگیریم. وی بخش دیگری از سخنان خود در این دیدار را به 
مزیت های سرمایه گذاری در شهرك های صنعتی قم اختصاص داد و توضیح داد: در 
حال حاضر 5 شهرك صنعتی قم در مسیر اتوبان قم تهران و بالعکس قرار گرفته است که 
شرایطی کم نظیر برای سرمایه گذاری فراهم کرده است. مدیرعامل شرکت شهرك های 
صنعتی قم افزود: تنوع شهرك های صنعتی قم در این مسیر سبب شده هر سرمایه گذار با 
هر گونه فعالیت تولیدی غیر آلاینده بتواند مکان مناسب  برای احداث واحد صنعتی خود 
را انتخاب کند. وی وجود اتوبان و جاده قدیم قم تهران بعنوان مهمترین راه های مواصلاتی 
کشور، همجواری با بزرگترین و مهمترین فرودگاه پایتخت و کشور، دسترسی به راه آهن، 
دسترسی سهل به گمرکات، استثنا بودن شهرك های صنعتی از قوانین شهرداری ها در 
امر ساخت و پایان کار را از مهمترین مزایای شهرك های صنعتی قم برشمرد. طیبی نژاد 
همچنین معافیت های مالیاتی شهرك های صنعتی را مد نظر قرار داد وگفت: علی رغم 
اینکه برخی از شهرك های صنعتی استان در حریم استان تهران قرار گرفته ولی بعلت 
توجه ویژه دولت به سرمایه گذاری در قم وهمچنین شرایط خاص شهرك های صنعتی با 

استثنایی که برای آنها در نظر گرفته شد، از معافیت مالیاتی برخوردار شده اند.

تولیت مسجد مقدس جمکران:

موکب جمکران متمرکز بر جنبه های 
معرفت افزایی و فرهنگی است

تولیت مسجد مقدس جمکران، موکب مسجد مقدس جمکران را به لحاظ انتساب این 
مکان مقدس به امام زمان)عج( موکبی متفاوت و متمرکز بر جنبه های محتوایی، معرفت 
افزایی و فرهنگی معرفی کرد. حجت الاسلام  والمسلمین محمدحسن رحیمیان در مراسم 
بدرقه کاروان تجهیزات موکب مسجد مقدس جمکران که با حضور جمعی از خادمان و 
زائران این مکان مقدس برگزار شد با اشاره به اینکه موکب های بسیاری در مسیر هستند 
که جنبه های خدماتی و رفاهی برای زوار اربعین دارند، موکب مسجد مقدس جمکران را به 
لحاظ انتساب این مکان مقدس به امام زمان)عج( موکبی متفاوت و متمرکز بر جنبه های 
محتوایی، معرفت افزایی و فرهنگی معرفی کرد.وی با اشاره به برگزاری همایش بین المللی 
طریق الحسین)ع( در موکب مسجد مقدس جمکران، تبیین رابطه اربعین امام حسین)ع( 
با ظهور امام زمان)عج( را گامی در مسیر زمینه سازی ظهور دانسته و برافزایش معرفت 
زائران نسبت به معارف اسلام ناب و معارف مهدوی و همچنین  نزدیک شدن آن ها به 
هدف و راه امام حسین)علیه السلام( تأکید کرد.گفتنی است 45 خادم فنی برای برپایی 
موکب این کاروان را همراهی می کنند. همچنین بیش از 150 خادم خواهر و برادر در 
موکب اربعین مسجد مقدس جمکران که در محل عمود 1070 برپا می شود خدماتی 
نظیر اسکان، پذیرایی، برپایی نمازهای جماعت و مراسم عزاداری، بخش کودک و خدمات 
بین الملل را به زائران حرم حسینی ارائه خواهند کرد.امسال زمینه امکان اسکان روزانه دو 

هزار نفر و پذیرایی 30 هزار نفر در این موکب فراهم شده است.

سرپرست اداره حمل ونقل کالا اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  خبرداد

افزایش 28درصدی تناژ جابجایی کالا در 
استان قم

سرپرست اداره حمل ونقل کالا اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم از 
رکورد بی سابقه افزایش ۲8درصدی تناژ جابجایی کالا )طی پنج ساله گذشته ( در استان 
قم خبر داد  حسین فتح آبادی اظهار داشت : طی شش ماهه نخست سالجاری بالغ بر 
دومیلیون و 769 هزار تن کالا در استان جابجا شده که در مقایسه با مدت مشابه طی 
پنج سال گذشته یک رکورد محسوب میگردد. فتح آبادی افزود : طی این مدت بالغ بر 
دومیلیون و 769 هزار تن انواع کالا توسط ناوگان حمل بار در استان جابجا شده است وی 
ادامه داد : این در حالی است که طی مدت مشابه در سال گذشته میزان جابجایی کالا 
توسط ناوگان استان دومیلیون و164 هزار تن بوده است که از رشد ۲8 درصدی جابجایی 
کالا در مبادی استان قم خبر میدهد  فتح ابادی بابیان اینکه افزایش ۲8 در صدی 
جابجایی کالا طی شش ماهه نخست سالجاری نسبت به سنوات پنج ساله گذشته یک 
رکورد محسوب میگردد اضافه کرد بیشترین حجم جابجایی دربین ده کالای عمده شامل 
انواع لوله های آهنی با ۲78 هزار و 638 تن ، آهن آلات با ۲51 هزار و ۲۲6 تن ، سیمان 
فله تیپ ۲ با 158 هزار و 768تن و خاک معدنی با 1۲8/ هزار و 940 تن بوده است  
سرپرست اداره حمل  ونقل کالا اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم میزان 
افزایش تیراژ بارنامه را نیز طی مدت مذکور 16 درصد عنوان کرد و تصریح نمود : میزان 
افزایش تناژکالا طی سال 95 نسبت به سال 94 نیم در صد ، وسال 94 نسبت به سال 
93 یک در صد بوده است وی خاطر نشان ساخت : افزایش ۲8 در صدی تناز جابجایی 
کالا طی شش ماهه نخست سالجاری نسبت به سال گذشته نشان از بهبود شرایط تولید 

و رونق اقتصادی در استان می دهد 

با حضور آیت الله سعیدی

آیین بدرقه خادمان موکب آستان مقدس 
کریمه اهل بیت)س( برگزار می شود

آیین بدرقه خادمان موکب آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها با 
سخنرانی آیت الله سید محمد سعیدی تولیت این آستان مقدس برگزار می شود.

به گزارش پایگاه خبری آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها، آیین بدرقه 
خادمان موکب آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( ظهر جمعه هفته جاری ساعت 13 
و 30 دقیقه با حضور جمعی از مدیران و مسؤولان این آستان مقدس در شبستان نجمه 
خاتون)س( برگزار می شود. در این مراسم علاوه بر دریافت اذن خدمت از بانوی کریمه اهل 
بیت)س( توسط خادمان موکب، پرچم متبرک آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله 
علیها به نمایندگان گروه های تبلیغی سفیران کریمه اهدا می شود. لازم به ذکر است، در 
این مراسم آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( و امام 

جمعه قم  به سخنرانی و سید رضا نریمانی نیز به مدیحه سرایی خواهند پرداخت.

سید شهاب الدین، در بین الطلوعین پنج شنبه ۲0 صفر 1315ق. )1۲76 شمسی( 
در نجف به دنیا آمد. هریک از علما هنگام گفتن اذان و اقامه به گوش او اسمی برایش 
انتخاب کرده بودند؛ محدث نوری، نام محمد حسین، میرزا حسین بن میرزا خلیل، 
لقب آقا نجفی، سید مرتضی کشمیری، کنیه ابوالمعالی و سید اسماعیل صدر لقب 
شهاب الدین را برایش مشخص کردند. نسب آیت الله مرعشی پس از سی و سه واسطه 

به امام سجاد)ع( می رسد. 
او به دست پدرش در حرم امیرالمومنین)ع( لباس روحانیت پوشید و پیش جده 
پدری اش شمس اشرف بیگم، قرآن مجید و ادبیات عرب را تا کتاب مغنی اللبیب 

آموخت. 
او نزد پدرش مقدمات برخی علوم را آموخت. پس از آن، پدرش او را برای فراگیری 
علوم ریاضی، هندسه، جغرافیا و... به مدارس جدید فرستاد. شهاب الدین پس از 5 سال 
با رتبه اول موفق به اخذ گواهی نامه عالی آن زمان شد. پس از اتمام دوره، برخی علوم 
جدید را پیش اساتید خصوصی یاد گرفت، به طب علاقمند شد و برخی کتاب های 
طبی را پیش پدرش و برخی را پیش میرزا محمد علی معروف به مؤید الاطبا فراگرفت. 
وی در شانزده سالگی به تفسیر علاقمند شد و همت اش را صرف یادگیری علوم دینی 
کرد. او پس از تحصیل علوم مختلف در نجف به ایران آمد و در ری، مشهد، اصفهان 
و قم هم از اساتید دیگری بهره گرفت و تلاش های علمی اش در ۲7 سالگی به بار 
نشست. وی پس از رحلت آیت الله بروجردی جزء مراجع طراز اول تقلید و اولین رساله 

عملیه اش در سال 1366 ه .ق منتشر شد.
در سال 1336ق. در ۲1 سالگی به سامرا سفر کرده و حدود سه سال آنجا بود و با 
شیخ عبدالسلام کردستانی و شیخ نورالدین شافعی ملاقات و بحث داشت. در سال 
1340ق. به کاظمین و بغداد رفته و با سیدابراهیم رفاعی بغدادی ملاقات داشت و 
همچنین به کربلا رفت و از شیخ عبدالهادی مازندرانی اجازه شفاهی گرفت و با حاج 
میرزا موسی اسکویی تبریزی، میرزا محمد ثقة الاسلام تبریزی و برادرش که از رؤسای 

شیخیه بودند ملاقات و مناظره کرد. 
او مکاتبات متعددی با علامه شیخ طنطاوی جوهری مصری، رئیس جمعیت اخوت 
اسلامی مصر داشته است و کتاب ریاض السالکین فی شرح صحیفه سجادیه را به او 

هدیه کرده است.
آیت الله مرعشی در ۲1 محرم سال 134۲ق. از نجف به ایران مهاجرت کرد و در 
6 صفر همین سال وارد کرمانشاه شده از آنجا به همدان، زنجان و تبریز رفت و با 
ارحام اش دیدار کرد. او در کرمانشاه از شیخ هادی فرزند شیخ  عبدالکریم کرمانشاهی 
اجازه شفاهی روایت گرفت. در همدان با سید عبدالحسین فرزند سید فاضل لاری 
دیدار کرد و از او اجازه روایت گرفت و نسخه خطی نادری را از وی خریداری کرد. 
سپس به قصد زیارت امام رضا)ع( راهی مشهد شد. او در ۲1 جمادی الثانی 1343ق. به 
تهران رفت و چند ماهی از اساتید ری بهره برد. وی در هفتم شعبان 1343ق. وارد قم 
شد و به درخواست آیت الله حائری در این شهر ساکن و مشغول به تدریس شد. او در 
1345ق. در قم به امر آیت الله حائری به استقبال شاعر و فیلسوف هندی، رابیندارات 
تاگور رفت و مباحثاتی با او انجام داد. آیت الله مرعشی با رحلت آیات سه گانه، صدر، 
حجت و خوانساری به عنوان یکی از مراجع تقلید شناخته شد و نخستین رساله های 
عملیه اش در سال های 1366 تا 1373 ه .ق انتشار یافتند. پس از رحلت آیت الله 
بروجردی آیت الله سید شهاب الدین مرعشی نجفی به عنوان یکی از مراجع طراز اول 

مطرح شد.
آیت الله مرعشی، برای انجام سفر حج، مستطیع نشد و به درخواست گروهی از 
تاجران مبنی بر تأمین هزینه حج اش پاسخ منفی داد. مرعشی در پاسخ به شخصی 
که از او پرسید: با وجود این که وجوهاتی در اختیارتان می باشد و مبالغی از آن را به 
طلا ب و فقرا و دیگران می دهید، چطور برای حج واجب مستطیع نمی باشید؟ گفت: 
این پول ها مال من نیست؛ سهم امام و سادات است، کفاره روزه و مانند آن است و 
هرکدام باید جای خودش مصرف شود. زمانی به حج می روم که از دسترنج خودم 
پولی به دست آورده باشم. بعد از وفات اش بیش از صد حج به نیابت اش انجام گرفت.

از شیوه های تربیتی آیت الله مرعشی این بوده که هرشب با نقل داستانی، ذکر 
خاطرات خودش و یا شرح گوشه هایی از زندگی بزرگان و در نهایت هم گفتن یک 

روایت، فرزندان را آماده خواب می کرد. 
آیت الله مرعشی نجفی چهار پسر و چهار دختر دارد؛ سید محمود )متولد 13۲0 
شمسی(، سید محمدکاظم )متولد 13۲۲ شمسی(، سید محمد جواد )متولد13۲6 
شمسی( و سید امیرحسین، پسرانش و عباسعلی عمید زنجانی، علی فاضل لنکرانی 
)برادر بزرگ آیت الله فاضل لنکرانی(، سید عباس موسوی حرمی و سید خلیل میری 

تهرانی دامادهایش هستند.
ایشان ریاضیات را زیر نظر عبدالکریم بوشهری معروف به سعادت )متوفی 13۲7ق(، 
عباس بن شیخ اسدالله خلیلی معروف به اقدام، عندلیب زاده تهرانی، آقا محمد 
محلاتی، عبدالرحیم بادکوبه ای )متوفی 1365ق(، سید ابوالقاسم موسوی خوانساری 

)متوفی 1380ق(، محمود اهری، باقر ایروانی، سید هبةالدین شهرستانی و میرزا 
حیدرعلی نائینی )در تهران( آموخته است.

وی در فراگیری علوم غریبه و سلوک عرفانی زیرنظر اساتیدی چون ابوالحسن هندی 
حائری )متوفی 1345ق(، محمد حسین بن محمد خلیل شیرازی )متوفی 1339ق(، 

ضیاء الدین سرابی، علی اکبر حکمی یزدی و محمد حرزالدّین بوده است.
آیت الله مرعشی نجفی علم تفسیر را نزد محمد حسین شیرازی، شمس الدین 
شکویی، ابوالحسن مشکینی نجفی، سیدآقا شوشتری جزایری، محمدجواد بلاغی 
و فرج الله تبریزی و فقه و اصول را نزد سید آقا شوشتری؛ شرح لمعه، ابوالحسن 
مشکینی اردبیلی؛ کفایة الاصول، نعمت الله لاریجانی؛ قوانین الاصول، محمدحسین 
بن محمدخلیل شیرازی؛ من لایحضره الفقیه، شیخ احمد آل کاشف الغطاء )متوفی 
1344ق(، سید محمدرضا مرعشی رفسنجانی، غلامعلی قمی، .حبیب الله اشتهاردی، 
میرزا حسن رشتی، میرزا آقا اصطهباناتی، سید علی طباطبایی، عبدالحسین مرندی، 
سید احمد بن محمد باقر بهبهانی حائری، علی اصغر تبریزی نجفی، محمد حسین 
بن علی شیخ العراقین، شیخ علی نجفی )نوه صاحب جواهر(، آقا ضیاء عراقی )متوفی 
1361ق(، از اول اصول تا بحث مطلق و مقید، محمدحسین تهرانی )متوفی 1340ق(، 
شیخ عبدالکریم حائری یزدی )متوفی 1355ق( و محمدرضا مسجدشاهی )متوفی 
136۲ق( و نیز علم را رجال را در محضر سید حسن صدر، عبدالله مامقانی نجفی، 

ابوالهدی کرباسی و شیخ موسی کرمانشاهی فراگرفته است.
آیت الله مرعشی ابتدا به تدریس سطح پرداخت و کتاب های معالم  الاصول، شرح 
لمعه، قوانین الاصول، فرائد الاصول، متاجر و کفایة الاصول را تدریس کرد. همچنین 
علاوه بر فقه و اصول در دانش هایی چون منطق، کلام، تفسیر، فلسفه، رجال، درایه و 
علم انساب حوزه درسی داشت. مجلس درس اش در مدرسه فیضیه بقعه روی آب انبار 
صحن کوچک حضرت معصومه)س( که اکنون راهرو آن صحن به مسجد اعظم است، 
شبستان روبروی ایوان آیینه صحن بزرگ و در اواخر عمرش در مسجد بالاسر حرم، 
منزل و حسینیه ای که در کنار منزل اش بود تشکیل می گردید. این تدریس از سال 

1343 تا آخرین روزهای عمرش ادامه داشت. 
درس فقه آیت الله مرعشی بر اساس شرایع الاسلام محقق حلی بود. در اواخر دوره 
تدریس، شاگردانش به هزار نفر می رسیدند و به همین جهت از بلندگو در درس 
استفاده می شد. سبک درس این گونه بود که در مقام بیان هر مسئله، ابتدا به بیان 
عنوان آن می پرداخت و سپس مدارک آن را برمی شمرد، پس از آن اقوال فقها و 
اصولی ها را بیان می کرد و به نقد و بررسی آن ها همت می گماشت. او فروعات بحث را 
هم مطرح می کرد و در پایان به ذکر تنبیهات مناسب با مسئله می پرداخت. از شاگردان 
درس های وی می توان به افراد زیر اشاره کرد: سید مصطفی خمینی، مرتضی مطهری، 
محمد مفتح، دکتر بهشتی، شهید صدوقی، شهید قاضی طباطبایی، سید محمود 
طالقانی، شهاب الدین اشراقی، مرتضی حائری، حسین نوری همدانی، امام موسی صدر، 
ابوطالب تجلیل تبریزی، سید مرتضی عسکری، سید مهدی یثربی، سید رضا صدر، 
محی الدین حائری شیرازی، سید محمدباقر سلطانی، سید محمدباقر حجتی، عباس 
زریاب خویی، محمدتقی دانش پژوه، علیرضا فیض، حسین کریمان و علی اصغر فقیهی.

آیت الله مرعشی در طول زندگی خود موفق به تالیف بیش از 150 کتاب و رساله 
شد. تالیفات او از نظر در دسترس قرار گرفتن برای عموم چند حالت دارند؛ برخی 
چاپ شده و در اختیار عموم قرار دارند، بخشی به صورت خطی باقی مانده اند، تعدادی 

از بین رفته اند و شماری از دست نوشته هایش که به صورت اوراق پراکنده بوده اند در 
حال تدوین و جمع آوری می باشند. برخی از تألیفاتش عبارتند از: التجوید، الرد علی 
مدعی التحریف، حاشیه علی انوار التنزیل بیضاوی، سند القراء و الحفاظ، مقدمه تفسیر 
الدر المنثور سیوطی، قطف الخزامی من روضة الجامی )حاشیه بر شرح کافیه جام(، 
المعول فی امر المطول )حاشیه بر شرح تلخیص تفتازانی(، الفروق، مفتاح احادیث 
الشیعة، حاشیه بر الفصول المهمة شیخ حر عاملی، حاشیه مختصر بر کتاب من لا 
یحضره الفقیه، مجموعه ای در ادعیه و زیارات، شرح دعای سمات، شرح زیارت جامع 
کبیره، مقدمه مفاتیح الجنان، شمس الامکنه و البقاع فی خیرة ذات الرقاع، فوایدی 
چند ر خصوص صحیفه کامله سجادیه، حاشیه بر فرائد الاصول شیخ انصاری، حذف 
الفضول عن المسالک، توضیح المسائل، راهنمای سفر مکه و مدینه، الغایة القصوی 
)حاشیه استدلالی بر عروة الوثقی(، مسارح الافکار فی توضیح مطارح الانظار )حاشیه 
بر تقریرات شیخ انصاری(، مصباح الناسکین )مناسک حج(، التبصرة فی ترجمة مؤلف 
التکملة )در شرح حال میرزا محمد مهدی کشمیری(، تراجم اعیان السادة المرعشیین، 
سادات العلماء الذین کانوا بعد الالف من الهجرة، شرح احوال امامزاده سلطان علی فرزند 
امام باقر)ع(، رسالة طریفة در شرح حال شیخ محمد جعفر کمره ای، رساله ای در حالات 
نصر بن مزاحم منقری، الفوائد الرجالیه، وسیلة المعاد فی مناقب شیخنا الاستاذ، وفیات 
الاعلام، مشجرات آل رسول الاکرم یا مشجرات الهاشمیین )مفصل ترین کتاب او در 
أنساب(، رساله ای در خصوص سادات مدینه منوره، شجرنامه سادات حسینی کاشانی، 
مزارات العلویین، حاشیه بر بحر الانساب سید عمید الدین نجفی، کتابی در انساب 
و تبارشناسی غیر سادات، ملحقات احقاق الحق، رفع الغاشیه عن وجه الحاشیه ملا 
عبدالله یزدی بر تهذیب المنطق تفتازانی، حاشیه بر کتاب سرخاب در رمل، حاشیه بر 

کتاب سرالمکنون و نسمات الصبا در فواید علم رمل، حروف، اوراد و اذکار.
آیت الله مرعشی آثار دیگری هم به صورت سفرنامه، اجازات، اجوبة المسائل و 
مکاتبات دارد.  تأسیس کتابخانه و جمع آوری آثار خطی، تأسیس حسینیه، بازسازی و 
تعمیر مرقد محمدباقر مجلسی صاحب بحار الانوار، تجدید بنای مسجد راه آهن قم که 
در جنگ جهانی دوم توسط متفقین به کلیسا تبدیل شده بود، احداث مسجد راه آهن 
شهر ازنا، تأمین هزینه بیمارستان کامکار قم از محل وجوهات شرعی، تأسیس درمانگاه 
جدا در بیمارستان نکویی قم، ساختمان بخش قلب بیمارستان نکویی، مرکز توانبخشی 
و بهزیستی قم واقع در میدان امام به نام دارالشفای آل محمد)ص(، احداث یکصد و 
چهل باب منزل مسکونی برای طلاب در انتهای خیابان آذر )طالقانی( قم، احداث 
واحد موتور برق امامزاده سلطان علی اردهال کاشان، تأسیس مساجد و حسینیه هایی 
در سایر کشورهای اسلامی، کمک به سیل زدگان و زلزله زدگان و پناهندگان جنگ 
تحمیلی و مقروضین، تأسیس مدرسه مهدیه، مؤمنیه، شهابیه،مرعشیه، 60 سال اقامه 
نماز جماعت در حرم حضرت معصومه، مکاتبه با دانشمندان دیگر مذاهب و فرقه ها 
و عهده داری منصب نقابت سادات)در زمان حضورش در نجف( از جمله اقدامات 

فرهنگی و اجتماعی آیت الله العظمی مرعشی نجفی در زمان حیاتشان بوده است.
وی با مهاجرت اش به ایران، مجموعه کتاب هایش نیز به ایران انتقال یافت و او 
در منزل شخصی به نگهداری و حفاظت آن ها مشغول شد و نسخه های دیگری را 
گردآوری کرد. او پس از تأسیس مدرسه مرعشیه در 1385 ه .ق نخست کتابخانه 
کوچکی در دو اتاق مدرسه ایجاد کرد. در سال 1344 شمسی کتابخانه جدید در طبقه 
سوم این مدرسه گشایش یافت. استقبال زیاد از این کتابخانه، باعث کمبود فضا شد 
و سرانجام در زمینی به مساحت هزار متر مربع کتابخانه ای ساخته شد و در پانزدهم 
شعبان 1394 قمری/ دوازدهم شهریور 1353 شمسی، کتابخانه عمومی آیت الله 
مرعشی با بیش از 16000 جلد کتاب خطی و چاپی افتتاح شد. با طرح های جدید 
و گسترش کتابخانه، این مرکز در فضای وسیع تر و با امکاناتی پیشرفته تر به خدمات 
خود ادامه داد و هم اکنون از لحاظ تعداد و کیفیت نسخه های خطی کهن اسلامی 
نخستین کتابخانه کشور و سومین کتابخانه در جهان اسلام به شمار می رود. اکنون 
حدود هشتاد هزار عنوان نسخه خطی و متجاوز از یک میلیون جلد کتاب چاپی در 

این کتابخانه وجود دارد.
ایشان فعالیت های گسترده و موثری در روندو شکل گیری انقلاب اسلامی نیز 
داشته و همیشه همسو با مواضع امام خمینی)ره( در انقلاب همراه بوده است وی 
همواره از نهضت امام خمینی حمایت کرد. بارها اعلامیه داد. در پی دستگیری امام 
خمینی در سال 134۲، با ارسال اعلامیه شدید اللحنی به رژیم پهلوی، خواستار 

آزادی او شد.
آیت  الله مرعشی نجفی در سن 96 سالگی در 7 شهریور 1369ش مصادف با  7 
صفر 1411ق رحلت کرد. او را بنابر وصیت خودش در کتابخانه اش که در خیابان ارم 

قم واقع است دفن کردند. 
بنا بر وصیت اش، سجاده ای را که هفتاد سال بر آن عبادت کرده بود، لباسی که 
برای عزای امام حسین)ع( بر تن می کرد و خاکی را که از حرم امامان و امامزادگان 

جمع آوری کرده بود به همراهش دفن کردند.

به مناسبت سالروز ارتحال آیت الله مرعشی نجفی)ره(

مروری بر زندگانی آیت الله مرعشی نجفی)ره(






